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CA SES MONGES 

~res no ho impedeix el casalot de ca ses Monges de Capdepera ben aviat 
serà un record en la memòria dels gabellins. Un dels elements que conformen el 
paisatge urbà del nostre municipi desapareixerà i amb ell un senyal d'identitat 
que serà substituït, qui ho dubta, per una construcció moderna que tant serveix 
per a Capdepera com per a Clayton (Alabama) o per a Pfarrkchnberg (en el 
pais dels nostres amics alemanys), volem dir un edifici mancat de personalitat 
pròpia, que per ser de tots els llocs no ho és de cap. 

Les successives transformacions del paisatge coadjuven a la pèrdua dels 
valors propis, i són substituïts, al final, pel relativisme que tot ho dóna per bo i tot 
ho engoleix. Com deia Joan Huguet Rotger, portaveu del Grup Parlamentari 
Popular, a la tribuna d'opinió del "Diario de Mallorca", el mateix dia en què 
aquest rotatiu dedicava tota una plana a l'enderrocament del convent: "Al 
prescindir de valores absolutos, los principios que sirven de guía y orientación 
pasan a ser la droga, la lucha por el poder, la entronización del di os del di nero, la 
mutabilidad de los comportamientos, la inseguridad y el des prec i o por el saber". 

Queda clar que l'equip de govern municipal, per la manera com ha tractat 
aquest assumpte, mig d'amagatotis i amb nul· la sensibilitat vers un edifici que, 
tot i que és cert que no aporta valors arquitectònics, té per a molts dc nosaltres, 
els gabellins, un gran valor sentimental i conforma els records infantils de moltes 
generacions que hi aprengueren les primeres lletres o que actuaren en el seu 
teatre, en un temps en el qualles possibilitats d'expressió artística eren més que 
mm ses. 

Una vegada més, i ens sap greu haver-ho d'escriure, la minoria governant 
ha donat mostra de prepotència i manca de capacitat de diàleg amb l'oposició i 
el poble, anant a la seva, com si els vots obtinguts li donassin carta blanca per a 
implantar una mini dictadura de quatre anys. Ni escrites a posta, les reflexions 
de Joan Huguet Rotger: "Es el reino del relativismo moral, social, intelectual y 
político, donde cada cua] decide por sí mismo y a su conveniencia lo que està 
'bien' y lo que està 'mal' ". 

A poc a poc -a dir ver, molt aviat, darrerament-, la transformació, no tans 
sols de Capdepera, sinó de tota Mallorca, per a adequar-nos no sabem exactament 
a què, ens fa perdre "los valores aceptados tradicionalmente como moderadores 
de la convivencia" i la capacitat d'entendre la realitat que ens envolta -tornam 
a les paraules de Joan Huguet Rotger- " ... provocando efectos catastròficos, 
especialmente entre los jovenes. Lo vemos cada dia: veletas a merced del últim o 
vien to del pensamiento, pasotismo juvenil antela falta de fiabilidad de la mercancía 
ideológica, irrupción de mercachifles de ideas, generalización de sectas 
destructivas, entronización de los gurús de turno o lavados de cerebro ante la 
inconsistencia de los esquemas propi os." I nosaltres, dolents, hi afegim: desencís 
per la cosa pública davant l'aparició de polítics mancats de sensibilitat 
democràtica. 



informació local 

Plaça 
des 

Sil¡jar 

Beques 
Dia 19 d'abril es reuní el jurat 

designat per a la concessió de les 
beques d'investigació i recerca 2005, 
presidit pel regidor de Cultura, Mateu 
Melis. Es va prendre l'acord d'alorgar 
la beca "Oci i festa de l'obra de palma" 
al' equip encapçalat per Elionor Gómez
Quintem; i una segona beca al "Procés 
de 1' obra de palma" a Sebastià Ferrer. 
Així mateix, s'acordà declarar desertes 
les dues beques restants. 

CAIXA DE BALEARS 
Oficina de Capdepera 

Volunta ... is 
El passat número donàvem 

compte de la iniciativa anomenada 
"Voluntaris per la Llengua", 
promoguda des del Servei 
d'Assessorament Lingüístic de 
l'Ajuntament, per iniciativa de Maria 
Àngela Melis. Aquest projecte ha 
aconseguit un ressò en els mitjans de 
comunicació illencs, com iniciativa 
innovadora i pionera a Mallorca. 

Així, les expectatives per a la 
formalització de "parelles 
lingüístiques" havien estat molt altes, 
i el nombre de vint-i-cinc que 
finalment se n'han posat en marxa 
es considera tot un èxit, i es confia 
que aquesta primera experiència 
ajudarà a incrementar i a consolidar 
la iniciativa, en propers anys. El 
berenar-festa de presentació, de dia 
16 d'abril, fet al pati de la biblioteca 
de Capdepera, comptà amb una no
table presència de voluntaris, en un 
ambient distès i agradós que permeté 
iniciar el contacte entre no
catalanoparlants i catalanoparlants. A 

Plaça de la Constitució, 
Oficina de Cala Rajada 
Elionor Servera, 77 
www.sanostra.es 

1 partir d'ara compartiran experiències, 
converses i aficions, amb la finalitat 
de millorar el nivell d'ús del català i 
afavorir la integració del col-lectiu 
nouvinguts 
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Clarinets 
El divendres 22 d'abril, tingué lloc 

el V Encontre de Clarinets, una trobada 
que es ve desenvolupant a Capdepera 
des de fa cinc anys i que en cada edició 
reuneix un bon grapat de clarinetistes 
de Mallorca i de les altres illes. 
L'activitat propicia un important 
intercanvi d'experiències i 
coneixements, sota la coordinació del 
professor Tomàs Picornell. Una 
vegada més, l'encontre ha estat un 
gran èxit de participació i convivència, 
amb un programa amè i divertit, que 
va concloure amb el concert del Gran 
Cor de Clarinets, que tengué lloc en el 
Poliesportiu. Una iniciativa que es con
solida any rere any. 

Metges 
Una vella reivindicació gabellina 

s'ha complert, almanco en part. Es 
tracta de l'increment de dotació de 
personal del centre sanitari de 
Capdepera, concretament d'un metge 
generalista i d'un pediatra, aquest 
compartit amb Cala Millor. 
Diss01tadament, la dotació s'ha quedat 
curta, ja que no ha arribat 
acompanyada de les corresponents 
places d'infermeria, com sol ser habi
tual. Queden encara algunes altres 
reivindicacions, com el del servei de 
rehabilitació, pendents de solució, però 
aquest increment de personal, sens 
dubte, suposarà una millora en 1' atenció 
als pacients. 

Ca ses Monges 
La notícia de la concessió de permís 

per a la demolició de ca ses Monges i 
la posterior construcció d'un edifici per 
d'habitatges ha aixecat la protesta de 
les associacions de veïns de Capdepera, 
primer a través d'una carta remesa per 
la Federació d'AAVV a la Comissió 
de Patrimoni del Consell de Mallorca, 
i després per mitjà d'una assemblea 
extraordinària. En ambdós casos, es 
mostraren contràries a la demolició 
d'un edifici que consideren que cal 
conservar, perquè a banda del seu va-
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Ior històric o arquitectònic, té un 
evident valor sentimental i d'estima. 
A més, aquest fet posa en relleu una 
notable mancança del nostre municipi: 
no disposam d'un catàleg d'edificis 
singulars que s'hagin de preservar, la 
qual cosa deixa el nostre patrimoni en 
una situació d'indefensió davant 
qualsevol interès comercial o 
especulatiu que s'adapti als 
paràmetres de les obsoletes Normes 
Subsidiàries vigents a Capdepera. 
Davant aquesta situació, la batlia ha 
escoltat els veïnats i ha decidit 
suspendre cautelarmen el permís de 
demolició, tot esperant el dictamen de 
que s'ha sol-licitat a la Comissió de 
Patrimoni. 

Festa del Llibre 
Abril és el mes del llibre. A 

Capdepera, al voltant de la festivitat 
de Sant Jordi,. s'hi organitzen cada any 
una sèrie d'actes que, tot i que es 
repeteixen en cada ocasió, no per això 
perden l'interès i l'oportunitat. El pes 
de 1' organització el duen les les 
uiuliuleyues lllUHicipals. Tallers, CUll la
contes per a petits i adults, un recital 
de poesia, visites escolars constituïren 
aquesta vegada el ventall d'activitats 
que s'oferiren i que culminaren amb 
la diada de Sant Jordi, a la plaça de 
l'Orient. Enguany, el bon temps ajudà 
a crear un magnífic ambient entorn 
dels llibres, amb el ja tradicional punt 
de venda de la llibreria "L'Orient", i 
un altre de venda de llibres de segona 
mà i de roses per part d'alumnes de 
I' lES; hi hagué, així mateix, una mostra 
de dibuixos del conte "El soldadet de 
plom", tallers infantils i animació mu
sical a càrrec d'un grup d'alumnes de 
I' escola de música i dels magnífics 

Xeramics. 

Sopar republicà 
Dia 14 d'abril, en el bar Segle XII, 

se celebrà un sopar per a 
commemorar 1' aniversari de 
1' adveniment de la Segona República 
espanyola, organitzat per diversos 

partits d'esquerra (EU, PSM, ERC) i 
que reuní una seixantena de 
comensals. Hi va haver diversos 
parlaments, prou emotius i 
reivindicatius. L'acte comptà amb la 
presencia de regidors i destacats 
militants dels partits organitzadors, tant 
a ni vell local com de 1' illa. 

Tren 
A 1' emblemàtica estació de tren 

d'Artà s'hi presentà, dia 8 d'abril, el 
conte "El tren que anava a la mar", a 
càrrec de la Plataforma pel Tren del 
Llevant i de representants dels 
ajuntaments de la comarca i del 
Consell de Mallorca, els quals han 
col-laborat en 1' edició del conte. 
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Elisabet Abeyà, i l'il·lustrador, Max. 
La història, senzilla i entenedora, pen
sada especialment per als més joves, 
vessa imaginació i resulta una 
publicació d'una gran qualitat, amb 
algunes imatges emblemàtiques del 
nostre poble, com el Castell o la platja 
de 1' Agulla. 

Visites 
El dies 17 a Cala Rajada i 18 a 

Capdepera, ens visità l'exposició 
itinerant (es tracta d'un autobús 
adaptat) que es proposa difondre 1' ús 
d'Internet entre la població en gene
ral. Es tracta d'un taller amb monitor i 
ordinador personal que permet 
introduir-se en el món de la xarxa a 

També hi assistiren l'autora del text, partir d'unes nocions bàsiques. 
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D'altra banda els dies 25 i 26 d'abril ens visitü l'autobús de 
I' aigua. Aquesta és una iniciativa de laCAM que es passeja 
per l'illa amb una sèrie de tallers que estimulen a fer un ús 
racional de I' aigua. 

Ambdues activitats, a més dc l'indubtable interès que 
tenen per si mateixes, presenten el valor afegit d'anar als 
pobles, d'apropar-se a la gent i de descentralitzar les ofertes 
culturals i divulgatives. 

• 
r11rl! . ~ 

Setmana Cultural 
Del 18 al 21 d'abril va tenir lloc l' XI Setmana Cultural 

de l'escola s'Alzinar, dedicada, com no podia ser d'altra 
fonna, a la llata. Així, es desenvoluparen diversos tallers en 
els quals, a més d'aprendre a fer llata, els nins i nines de 
l'escola pogueren realitzar distintes activitats amb la llata i 
els brins com a protagonistes. De les mans dels alumnes en 
sortiren senalles de tota mida, graneres i murals, i cadascun 
d'ells comptà amb un exemplar de l'auca on s'explica tot el 
procés de la llata. Aquestes activitats foren possibles gràcies 
a la preparació dels tallers per part dels mestres i alumnes, 
però també gràcies a la co].]aboració d'un grup de dones 
del poble que, amb molta paciència, ensenyaren i mostraren 
les seves habilitats a tots els al·lots. Els més petits visitaren 
el magatzem de La Palma. Els treballs resultants pogueren 
veure's en el rebedor i els passadissos del centre escolar. 

CLÍNICA 
DENTAL 
Cc. I e~. 

s 

Sense deixar s'Alzinar, hem de dir que els dies 3 i 4 dc 
maig, els alumnes de 4t, Sè i 6è pogueren gaudir d'una 
classe prúctica d'educació vial, amb vehicles tipus kart, 
en un circuït muntat en el parc de l'escola. L'activitat 
comptú amb la col·laboració de voluntaris de Protecció 
Civil de Capdepera 

Plenari 
El darrer Ple ordinari de l'Ajuntament de Capdepera 

va resultar llarg, molt llarg i polèmic. Després dels punts 
de I' ordre del dia, començú una interminable bateria de 
preguntes (I' oposició es queixa que fent una sessió plenària 
cada dos mesos, les qüestions s'acumulen). D'entre 
aquestes preguntes en destacà, més per la reacció que 
pel contingut, una del PSOE, que qüestionava l'actuació 
del regidor Mateu Melis pel que fa a la contractació tem
poral de dues netejadores per a les escoles i a la concessió 
del bar del Poliesportiu. Fernando Peñalver demanà la 
dimissió del regidor de Cultura i recordú les responsabilitats 
del batle, i a més provocà una reacció immediata: les 
dues dones de neteja ja no treballen per a I' Ajuntament i 
el Poliesportiu segueix amb el bar tancat. 

El que resulta més lamentable és que hi ha persones 
afectades, la situació de les quals és responsabilitat de qui 
les contractà irregularment i no de qui en va fer la 
denúncia. Els aspectes laborals de l'Administració s'han 
de distingir per la rigorositat i la transparència, atenent 
molt especialment la igualtat d'oporlunilals. És necessari 
haver de recordar aquestes coses, encara? 

Colau Vives 
Dia 9 d'abril es presentà I' exposició antològica de I' obra 

de Colau Vives, a l'espai del cinema JUVA, sota el títol 
"L'Univers de Colau Vives". El muntatge de l'exposició 
resultà original i ambiciós, tant pel que fa a I' aspecte for
mal com al contingut. Així, poguérem conèixer, mitjançant 
un acurat muntatge audiovisual, una selecció de la seva 
obra gràfica, esboços de treballs, programes de ràdio, 
escrits, treballs amb ordinador ... i 1' espai on Colau 
treballava, gràcies a la reproducció del seu estudi. A I' acte 

pròtesi removible 
pròtesi fitxa 
ceràmica 
reparacions de pròtesi 
empastats 
neteges-extraccions 
endodòncies 
tractaments 

Carrer Faralló,54-1 er D (davant hotel Alondra) -07590 CALA RAJADA 
Telèfons 971 564 860 I 971 564 409 

J 
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d'inauguració, a més de les 
intervencions de les autoritats presents 
(el bati e de Capdepera i la directora 
general del Cultura, Catalina Sureda), 
Antoni Perelló llegí una part de la 
surrealista obra de teatre "Albert 
Préfleury y s us alegres guripas", 
mentre els seus amics Vicens Nadal i 
Joan Llull recordaren anècdotes i 
vivències de la seva relació amb 
l'artista desaparegut. També hi va ser 
present, com no podia ser d'altra ma
nera, la mare d'en Colau, Margat 
Fuster, el seu germà Pep i altres 
familiars, i una munió d'amics. Dos 
personatges trets de l'imaginari d'en Colau donaren color 
i relleu tridimensional a l'ambient, i tot plegat conformà 
una atmosfera molt propera a aquest univers de Colau Vi
ves que es pretenia reroduir. El concert previst per a I' ocasió 
s'hagué de suspendre a causa de la pluja persistent. Segons 
les nostres notícies, aquest concert s'inserirà en el progra
ma de les festes del Carme. Posteriorment, l'exposició 
viatjà a Palma, a l'Espai Ramon Llull, on dia 28la inaugurà 
el conseller de Cultura, Francesc Fiol, en presència d'un 
bon grapat de gent del poble que hi volgué fer costat. 

Maria Massanet i Gori Rechac, comissaris d'aquesta 
exposició i coordinadors del llibre recordatori que se n'ha 
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editat, han fet una feina de molt de mèrit, especialment 
pel que ha suposat d'apropament i coneixença d'un artis
ta que va viure al marge de tot convencionalisme. 

Conc u rs d e p iano 
El concurs de piano "Vila de Capdepera" ha arribat 

enguany a la seva quarta edició, configurant -se com un 
esdeveniment musical de primera magnitud, especialment 
pel que fa a la participació: en total foren 73 concursants, 
procedents de 14 nacionalitats distintes, des de les més 
properes a les més exòtiques, a més de nombrosos 
intèrprets procedents de la resta de l'Estat espanyol. I si 
hem d'atendre la qualitat artística dels joves intèrprets, el 
llistó queda igualment a una alçada difícilment superable. 
En l'única cosa que ara mateix falla el concurs és en el 
reolzament de la gent del poble, que encara no acaba 
d'entendre la importància d'aquest esdeveniment. 

Els guanyadors del IV Concurs Internacional de Pia
no foren: 

NivellS: guanyadora, Hyun Jin Yang de Corea; segon, 
Andrei Tsigchko; tercers, Andrej Kasik i Giugliano Ador
no; premi compositor balear: Kiyotaka Izumi 

Nivell 4: guanyadora, Katarzyna Wasiak, de Polonia; 
segon, Lojek Jakub; terceres, Neus Estarellas i Itziar 
Bei tia. 

GRUP MUNTANER- RIBOT, S.L. 
Antonio l Muntaner Pomar 

lf!Z 
~ 
Sllguros 

I ~ 

ffi 

~lniJTERRE. J.R. 
SEGUAOS 

CATALANA 
OCCIDENTE 

novomedic,s.a. 

POMPAS fUNEBRES 

~,-.:;~ 
J1-Gruqueria 
Tel. 971 I I 43 

C/. S'alzinar, 18 • 07580 CAPDEPERA 

Tel. 971 56 30 96- Tel, Móvil 617 39 29 29 • Fax 97 l 56 53 lO 
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Nivell 3: primer, Ivan Kuznetzov, 
d'Ucraïna; segons, Luis M. Meirinho i 
Margalida Canet; tercers, Luis Arias, Lénia 
Baptista i Maria Carreras. Premi compositor 
balear, Margalida Canet 

Nivell 2: Primer, Fernando Huelin, de 
Saragossa; segons, Antonio Morant; tercers, 
Carlos Gomariz, Diego Hervalejo i David Pons. 
Premi compositor balear, Joan Lluis Travé. 

Nivell 1: Primer, Rafel A. Kirichenko, 
d'Ucraïna, i Iñigo Muñoz, de Saragossa; 
segons, Antia Couto, Melanie Larsson i Laura 
Serra; tercers, J ulia Milena Augsburger, Antoni 
Amorós i Sandra del Rio. _Premi compositor 
balear, Sandra del Rio. 

Aquesta darrera intèrpret, Sandra del Rio, 
fou la participant local amb millor resultat, - -
mentre la resta de participants locals obtingueren una beca 
d'estudi 
Insistim que trobàrem a faltar un major recolzament del 
públic gabellí, especialment en el magnífic concert inaugu
ral (a càrrec dels guanyadors del concurs de l'any ante
rior) en què hi hagué molt poca asistència de públic. 
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que acaba de néixer. Ens referim a Mateu Estarelles, un 
pintor de Cala Rajada que va fer la seva primera exposició 
en el poble, després d'haver-ho fet a Pollença. Des de la 
nostra limitada competència crítica, sí que ens atrevim a 
dir que la pintura d'en Mateu, allunyada de tot figurativisme 
convencional, presenta les traces d'una acusada 
personalitat i és plena d'elements poètics i suggeridors. 
Com diu el mateix artista, es tracta de la "recerca de for-Estarelles 
mes i mitjans per a expressar uns conceptes, unes idees, 

I d'un artista ja desaparegut, a un altre que es pot dir 
unes emocions que no sempre són bons de transmetre". 

'\-hJ:er 
art enjoies 
carrer l'agulla, 24 taller de joieria 

joieria universal 
carrerelionorservera,37 tot un clàssic 

07590 cala rajada mallorca 
telèfon 971 58 82 25 - fax 971 58 82 26 

Kvetch 
"Es Mussol" va reposar l'última estrena que havien 

presentat a Capdepera. Es tracta de "K vetch", l'obra 
d'Steven Berkoff que ja havíem tengut ocasió de veure el 
passat novembre. En aquesta reposició, com es podia 
preveure, l'afluència de públic fou molt menor, però tenia 
un sentit: encalentir motors abans de fer el salt a la Penín
sula. Efectivament, "Es Mussol" presentà aquest muntatge 
a València, a 1' espai Matilde Salvador de la Universitat de 
València, els passats dies 5 i 6 de maig, amb notable èxit 
artístic i de públic. 
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Entrevista a Llorenç Vallori, 
President de la Germandat de donants de sang de Mallorca 

UN PRESIDENT DE PES ! 

Començarem parlant d'una 
associació que treballa des de fa 
uns trenta anys a la Nostra Illa, és 
la Germandat de Donants de Sang 
de Mallorca, actualment presidida 
pel Sr. Llorenç Vallori Sastre, amb 
ell xerrarem de la Germandat, d'on 
ve i cap a on vol anar. Li demanam 
que es presenti i ens diu: 

- Sóc natural i veí de Selva. 
Sóc pre-jubilat de Gesa. Fa 27 
anys, na Maria José Roglà i el 
primer President de sa nostra 
Germandat, el Sr. Jeroni Albertí 
quan aquests anaven pels diferents pobles de 
Mallorca per a promocionar la donació de sang, 
em varen demanar d'ajudar-los en aquesta tasca 
tan important com a col·laborador (voluntari). 
Després d'un any fent feina en aquesta labor tant 
solidària vaig ser anomenat cap de la zona d'Es 
Raiguer (Alcudia, Biniamar, Búger, Caimari, 
Campanet, Lloseta, Mancor de la Vall, Mascari, 
Pollença, Port d'Alcúdia, Port de Pollença, Sa 
Pobla i Selva). Després em van demanar per 
entrar a la Junta Rectora, passant a ser durant el 
mandat del Sr. Víctor- Gistau, vice-president i en 
el mes de setembre de 2003, quan el Sr. Gistau va 
passar a ser gerent de la Fundació del Banc de 
Sang i Teixits de les Illes Balears, vaig ser 
anomenat President i en el mes de juny de 2004, 
vaig ser elegit per unanimitat, President de la 
Germandat pel període 2004-2008. 

- Ens podria dir que representa, per a vostè, la 
Germandat: 

PASTISSERIA 

carrer major, 49 - tel. 971-56 41 91 
CAPDEPERA - MALLORCA 

- Per a mi representa una 
associació amb l'objectiu princi
pal d'aconseguir que la nostra 
societat es concienciï de la 
necessitat de donar sang pel bé de 
tots. La Germandat ha anat 
evolucionant de la mateixa forma 
que la societat també ho ha fet. 
Som un associació sense ànim de 
lucre, o sigui, una ONG, encara 
que molta gent no sigui conscient 
de que ho som. Durant el meu 
mandat intentaré que la Germandat 
MILLORI tota la gran feina feta 
fins ara, però vull fer arribar a la 

societat un missatge: la REALITAT DE LA 
SITUACIÓ, FALTA SANG! 

- Ara que arribam al cap d'any, és el temps 
d'analitzar el que s'ha aconseguit i, sobre tot, dels 
desitjos, qui és el seu per l'any 2005? 

- Que cada al·lot i al -Iota que compleixi I 8 
anys, a part de ser conscient de que ja se li 
reconeix el dret d'anar a votar, - i la possibilitat 
d'obtenir el carnet de conduir vehicles, podem 
afegir- sigui conscient de que ja pot SALVAR 
VIDES DONANT SANG i que S'APUNTI A LA 
DONACIÓ DE SANG. 

- Com heu dit abans, hi ha una gran demanda de 
sang, voldríem saber que podem fer la gent per 
arribar a cobrir les necessitats de Mallorca: 



conversa 

-Segons les 
previsions actuals, 
aproximadament 
faria falta que es 
fessin uns 4.000 
donants nous i que 
aquests donessin 
sang un mínim de 2 
vegades a l'any. 
Durant el 2004, la 
Germandat ha 
aconseguit concien
ciar a diferents 
donants de sang per 
tal de poder arribar 
a la x~f"ra de 30.000 
donacions de sang. 

-Amb les dades que ens acabau de donar, és molt 
important mantenir i fidelitzar els donants actuals i 
alhora sensibilitzar a la població per aconseguir nous 
donants. Com es pot fer i quins mitjans li pareix que 
es pot fer servir? 

- Està clar que sense una bona il~formació, és 
impossible sensibilitzar a ningú. La GERMANDAT 
de cara al pròxim any apostarà per a la 
conscienciació mitjançant diferents audio-visuals 
i xerrades que explicaran tot el procés de la 
donació de sang i la feina de sa 1wstra Germandat. 
Però està clar, que el boca a boca és la millor 
forma de poder conscienciar a les persones, això 
ho aconseguim amb la tasca dels nostres 
col·laboradors (voluntaris) que sa nostra 
GERMANDAT té per tots els pobles de Mallorca i 
diferents institucions públiques i privades. Per 
descomptat, sempre comptam amb els mitjans de 
comunicació que sempre ens han recolzat. 

- Podem comprovar que per a dur a terme aquesta 
tasca, s'ha d'implicar tota la societat, tant institucions 
com entitats, per fer arribar el missatge a tots, que fa 
falta col·laboració per obtenir les bosses de 
sang que necessiten els hospitals, com a 
objectiu a aconseguir. 

9 

Un dels més 
importants ha estat el 
firmat amb l'Associació 
de Premsa Forana de 
Mallorca, el passat més 
de juliol, donat que amb 
la firma d'aquest 
conveni, la pàgina Web 
de l'Associació 
realitzarà la funció d'un 
portal virtual de 
distribució de notícies/ 
actualitat sobre les 
activitats de la 
Germandat, necessitats 
de donació de sang a les 
Balears i requisits per a 

la donació de sang. Informació que es podrà 
publicar a les diferents revistes associades i a les 
quals els hi demanam també la seva col·laboració 
per arribar a tots els indrets de la part forana de 
Mallorca. L'associació ens ha obert les portes 
per tal de poder posar en marxa aquest projecte 
i els hi estam molt agraïts. 

Des de la Germandat volem ajuntar esforços 
per obrir aquest canal d'i~formació tant important 
i amb la tradició de les revistes locals i comarcals 
de tota Mallorca. 

-Algunes idees i propostes de futur, que ens pugui 
avançar: 

Idees, en sorgeixen moltes, a vegades pareix 
que n'hi ha massa. 1 com a proposta que s'està 
treballant és fer arribar la importància i la 
necessitat de la donació en el món dels estudiants, 
no sols en la Universitat, també s'ha d'arribar als 
Instituts, als més joves perquè ho coneguin i 
s 'impliquin, participant activament en la mesura 
de les seves possibilitats. 

Moltes vegades, el més d~f"ícil és tenir idees, 
però amb l'equip que forma la nostra Germandat, 

entre tots, sempre arribam a obtenir-les 
i a vegades, les més descabellades, són 
les que funcionen millor. 

Moltes gràcies i voldríem fer des 
d'aquí una crida a tots: 

- La principal forma com ho fa la 
Germandat és firmant convenis de 
col·laboració amb diferents entitats tan 
públiques com privades per tal de poder 
arribar a tots els racons de sa nostra 
illa, l'any 2004 s'ha firmat convenis amb 
la Fundació Reial Mallorca, l'Associació 
de Veïns de Palma, l'Ajuntament d'Inca, 
l'Ajuntament de Llucmajor, FEPAE, etc .. 

GERMANDAT DE 
DONANTS DE SANC 

DE MALLORCA 

Donades les necessitats de 
bosses de sang a Mallorca, 

TU POTS SALVAR VIDES, 
DONA SANG!. 

Sa SettaUa 
Horari: de 8'30 a 13'30 h. i de 17 a 20'30 h. Dissabtes capvespre tancat 

t 
J CI Magallanes, 22 (davant Correusl 

ru(t~s ( vera,Ur~) Tel. 971819203 Cala Rajada 
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PINZELLADES DE "LO NOSTRO" 
La volada de la princesa 

Vull començar fent menció 
d'una de les grans estafes del PP 
d'aquesta legislatura: la pujada 
d'alguns impostos. Concretament, el 
d'actes jurídics documentats i el dels 
carburants. Molt bé PP, llevau 
l'impost als turistes (ecotaxa) i ens 
en poseu a nosaltres, als qui ja pagam 
tots els altres. Perfecte. Perquè ja 
sabem que els més rics, que són els 
hotelers, estan passant un mal 
moment i per tant val més no inco
modar-los amb qualque tipus 
d'impost que no poden pagar; més 
aviat al contrari, s'haurà de dissenyar 
qualque línia de subvenció per tal 
d'acontentar-los, no debades en Ma
tas els deu la cadira. Els pagesos 
d'americana, corbata i ròlex tampoc 
pagaran un cèntim ja que si el 
carburant puja és ben segur que promouran una tractorada 
que no farà cap gràcia als seus amics del PP. Ja sabem 
com són les seves tractorades. Aleshores, està clar que 
serem nosaltres, aquesta massa difusa i confusa que 
s'anomena poble, els que pagarem els plats romputs d'una 
pèssima política urbanística, tuóstica i de planificació. En 

Artà Cala Rajada 
Néndez Núñez,17 
Plaça des Pins. 

Ada.Costa i Llobera,23 

Tel 971 563238 

.------T.E.G. s. • 
(TECNOLOGIES ELÈCTRIQUES GABALLINES) 

1110 "lo GABAU.IIIS 

INSTAL.LACIONS I REPARACIONS 
ELÈCTRIQUES 

CI. L'A9ulla, 14 -Tel. i Fax : 56 39 27 - CALA RATJADA 

OFICINA f TALLER: 

CI. Ferrers (Polígon Capdepera)- Tel. i Fax : 56 42 53 

El p1ntallavla, 
un poc d• rimmot 
MoldejiMlo.-
eom u:na aril• •• da cln•. 
Perruqa~erla, 

çrema hidratant, 
I maqulll•tte 
que es Hlle•• 11 l'Instant. 
Obriu la parta 
que anam •I c•rr.r. 
A qui U impor1a 
el que digui la gent? 

Ant.s mu•rt• qiHI sin silla, 
&11Y que sln •UI•, 
•Y que sln ama. 
Ant.s murzrla qiHI sin :tllla, 
•Y qu. aJrr .m., 
•Y qu• sin silla. 

Matas hauria de dimitir: per 
prendre el pèl a la gent (fins i tot 
als seus electors) i no poder complir 
mínimament el seu programa elec
toral. 

No vull negar que la idea 
de dur a passejar els periodistes 
en helicòpter va ser una idea 
ocurrent que només podia sortir 
d'una ment com la de la princesa 
MAM. Una ment que gairebé 
l'única feina que té és sortir a la 
foto. I la veritat és que ho 
aconsegueix amb escreix. Són 
tantes les ganes de foto que a 
vegades perd la noció del ridícul. 
Anar en helicòpter amb els 
periodistes per dir-los lo guapes i 
meravelloses que són les seves 
carreteres i com de feréstegues i 

impactants són les d'en Matas, quan tots els periodistes 
saben que si les d'en Matas es fan és gràcies als seus 
vots, és tenir una barra impressionant. A la princesa li podem 
demanar que substitueixi coherència per fotos; possiblement 
traurà els mateixos vots, que és l'únic que li interessa per 
poder continuar xuclant de la mamella. 

A IB3 ja han començat les purgues al més pur 
estil estalinista. La primera sacrificada ha estat Araceli 
Bosch. El seu pecat: ser filla d'una activista i portaveu de 
la plataforma de la Real. El comissari polític Javier Mato, 
director dels serveis Balears de televisió i ex cap del gabinet 
de premsa de Ma tas, va comunicar personalment a Araceli 
Bosch que no havia superat els tres mesos de prova i que 
per tant es quedava sense feina. Es curiós que una 
professional experimentada i, segons els seus companys, 
la millor locutora de la ràdio d'aquesta terra, no superàs el 
període de proves. Això no s'ho ha cregut ningú. En Mato 
podria ser més sincer i dir la veritat: "no et volem per ser 
filla de roja i possiblement roja tu mateixa; per tant no ens 
podem exposar a tenir una infiltrada dins la ràdio del PP". 
Això només és el principi, en veurem de tot color. 

El nostre veïnat i benvolgut conseller de turisme 
Joan Flaquer ens ha dit molt somrient que les nostres Illes 
han rebut en el primer trimestre de l'any un 15% més de 
turistes que el mateix període de l'any passat. Molt bé, 
però jo li deman: i a on han estat aquests turistes? Perquè 
a Cala Rajada és ben segur que no n'hem vist ni un, i si no 
ho creu que ho demani als nostres comerciants, que ja no 
tenen ungles de les nerviades que estan passant. Sr Flaquer, 
jo hem pensava que la supressió de l'eco taxa ho arreglaria 
tot, però desgraciadament veig que no tan sols no ha 
arreglat res sinó que les coses de cada dia van pitjor, malgrat 
vostè insisteixi a dir-nos que vénen més turistes. O mos 
diu mentides o tindrà una explicació. Esperarem. 

Felip Esteva Castro 
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UN ALTRE COLAU, SI US PLAU 
(llucià rinyon) 

Distingides/primeríssimes autoritats: de bell 
antuvi vull confirmar que tot el que es faci per 
recordar en Colau, potser I' única persona d'entre 
nosaltres a qui es pot aplicar el mot d'original en 
la seva accepció primera -res a veure amb 
l'originalitat dels pallussos, accepció zoològica-, 
és mostra de gratitut obligada vers qui seguí una 
senda pròpia, tot arriscant cos 1 amma. 
Honorables/il.lustríssimes autoritats: tret propi de 
la modernitat són les contínues reinterpretacions 
de la realitat, deixant que aquesta es liqüi i el 
degotís se'ns escoli per entre els dits. En Colau 
de bon de veres fou un marginat, ben lluny -per 
convicció pròpia- dels benpensants, els quals ben 
prou alerta cercaren la seva escalfor. Eminents/ 
nobilíssimes autoritats: els individus-massa, als qui 
tan dignament representau, es perceben a través 
de símbols mediàtics, discursos, modes, 
programes i personalitats famoses. Ara volem 
veure en Colau metamorfosejat en personalitat
artísta-geni de Cala Rajada. Principals/ 
sereníssimes autoritats: els individus humans 
només arriben a ser membres típics del gènere 
en el si d'hordes capaces de criar-los, i de les 
quals vosaltres teniu cura i custòdia. A en Colau 
que visqué la vida no li escau la categoria 
d'individu i molt manco es deixà engabiar en un 
parc temàtic. lndulgents/digníssimes autoritats: la 
sociologia nasqué arran dels problemes que als 
progressistes els comportava comptar i 
domesticar els homes. En Colau viu va ser mal 
d'encasellar, de convertir en un fet sociològic, de 
mesurar i pesar. Venerables/respectabilíssimes 
autoritats: l'èxit de l'art pictòric en els temps 
actuals s'explica per la facilitat de cotitzar les 
obres, per la foscor crítica que li aporta el 
relativisme, perquè només calen diners per 
comprar un quadre i a més no és necessari 
invertir-hi temps. En Colau de carn i os mai fou 
un titella de la mercadotècnia i sempre fou difícil 
posar preu a les seves obres. Benefactores/ 
excel.lentíssimes autoritats: en permetreu que 

conti que d' al.lots passàrem molts de capvespres 
al sostre de ca na Paca, on en Colau hi tenia el 
cau, sobretot escoltant música: Jimi Hendrix, Led 
Zepelin, Santana, Zappa, The Doors, B.S.&T .... , 
de tant en tant els famosos àlbums de soul i , quan 
jo insistia força, en James Brown. Record un estiu 
en què si no escoltàvem quatre o cinc vegades 
seguides Indagadadavida, o com punyetes 
s'escrigui, no quedàvem a pler; i ara no sé per 
què us ho cont, això, donat que com a feels agents 
de masses sobiranes us decantau per la cançó 
lleugera. També, naturalment, parlàvem i rèiem 
per qualsevol fotesa. En algun moment em parlà 
del Llop Estepari que el colpí de bon de veres; 
més tard, quan vaig llegir Hesse em vaig adonar 
que hi havia passatges que semblaven dirigits a 
ell; molt més tard, a la seva mort, el vaig voler 
rellegir i se'm va fer clar que parlava del drama 
d'en Colau. Quan ell me'l comentà, ens era 
impossible, a dos adolescents, albirar que aquesta 
història acabaria sent la d'en Colau. Estimades/ 
virtuosíssimes autoritats: "Ahora bien, conmigo 
se da el caso, por desgracia, de que yo no soporto 
con facilidad precisamente esta semisatisfacción 
que al poco tiempo me resulta intolerablemente 
odiosa y repugnante, y tengo que refugiarme 
desesperada en otras temperaturas, a ser posible 
por la senda de los placeres y también, por 
necesidad, por el camino de los dolores. Cuando 
he estado una temporada sin placer y sin dolor y 
he respirada la tíbia e insípida soportabilidad de 
los llamados dias buenos, entonces se llena mi 
alma infantil de un sentimiento tan dolorosa y de 
miseria, que al dormecino dios de la semi
satisfacción le tiraria a la cara la mohosa lira de 
gratitud, y mas me gusta sentir dentro de mí arder 
un dolor verdadera y endemoniado que esta 
confortable temperatura de estufa. Entonces se 
inflama en mi interior un fiero afan de 
sensaciones, de impresiones fuertes, una rabia de 
esta vida degradada, superficial, estilizada y sujeta 
a normas ... "D 

r 
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ENTRE TEMORS I ESPERANCES 
Crònica local entre dues guerres (1808-1939) 

EL PARTIT CONSERVADOR DURANT LA 
RESTAURACIÓ (1874-1903) 

(XXXVIII) 

Afinals de desembre de 1873 la I Re
pública es desintegrava a causa dels 
nombrosos problemes que l'assetjaven. 

El 3 de gener de 197 4 el general Pavía ocupava el 
Congrés i dissolia l'Assemblea. S'havia acabat la utopia 
republicana. A Capdepera, l'ajuntament republicà no 
fou destituït per ordre de Governació Civil fins 1'11 de 
març de 1874. 

Aleshores s'obria un període de transició, de pro
visionalitat, fins que a nivell nacional no es reinstauràs 
la monarquia i s'iniciassin els tràmits per dotar el país 
d'una nova constitució. Mentrestant la societat es de
cantava cap a postures cada cop més conservadores. 

El nou batle que designà Governació Civil durant 
aquest temps d'espera fou Joan Tous Cursach "de 

Noces 
d'Alfons XII 

amb Maria 
de las 

Mercedes 
(gener de 

1878). El rei 
tenia 20 anys 
i la reina 17. 

s'Estany", estanquer de professió i polític local prou 
conegut perquè havia ocupat la batlia entre 1865-67. 
Semblava que, políticament, s'havia tornat enrere, que 
es recuperaven velles formes de governar, però -
almenys a Capdepera- els poc més de cinc anys de 
República havien fet canviar la mentalitat de la gent. 

Alguns antics liberals -com Mateu Melis Moll 
"Patilla" i Bartomeu Melis "de Son Guillem"- passaren a 
defensar els conservadors; altres abandonaren el 
republicanisme per passar a ideologies més moderades 
i liberals -com els germans Antoni i Sebastià Ferrer 
Pellicar "Cofeta". I alguns propietaris -durant anys veïns 
de Capdepera però nadius d'Artà, havien ocupat la 
batlia, com Joan Sancho Terrasa "Coll", propietari de 
Son Favar, i Miquel Sureda Guiscafré ''Tafona"- pas-
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saren a viure a Artà. Tots ells eren uns personatges 
políticament significatius, que la gent identificava 
amb una determinada ideologia, i que amb el di=...,.,. 
canvi ideològic contribuïren, amb gran mesura, 
a la recomposició del ventall polític local. 

Els dos grans partits que protago
nitzaren i es combateren acarnissadament 
durant la República -els neos (d'ideologia car
lina) i els republicans- passaren a l'oposició i 
foren reduïts a la mínima expressió. E1s 
primers perquè perderen la guerra civil (1872-
76) que havien provocat, per la qual cosa la 
societat els arraconà i anaren perdent el seu 
prestigi. Els segons perquè desaprofitaren l'apos-
ta política que havien protagonitzat durant el 
sexenni revolucionari. Una cançó de l'època 
recorda aquest enfrontament, i diu així: 

Es neos de la rapinya 
han fet un casino nou, 
per posar-hi una bandera 
que és de merda de bou (1). 

Els grans propietaris forans que havien posat 
tants d'entrebancs per impedir la independència munic
ipal seguien perdent força. En el registre de contribu
cions municipals de 1872-73 consta que l'aportació del 
veïns era de 6.257'65 pta, mentre que la dels propi
etaris forans tan sols s'apujava a 1.187'31 pta. 

Dia 2 de gener de 1875 el batle Joan Tous cridà la 
ciutadania a la plaça de l'Ajuntament per assabentar-los 
de la proclamació d'Alfons Xli com a nou rei d'Espanya. 
Seguint les ordres de Governació l'autoritat aprovà tres 
dies de festa amb cercaviles a càrrec de la banda de 
música, repicada de campanes, tedeums, balls i ser
mons per celebrar dit esdeveniment. 

L'any 1876 fou aprovada la nova Constitució, que 
mantenia els grans principis liberals i democràtics del 
Sexenni, però amb un agreujant: l'Estat mai no els va 
fer seus i, en circumstàncies especials, el Govern de la 
nació els podia suspendre. Un retrocés respecte dels 
textos constitucionals de 1869 i, fins i tot, de 1837. 

En Joan Tous mantingué la bat li a entre 187 4-79, 
any en el qual se celebraren les primeres eleccions de 
la Restauració. Llavors a Mallorca tan sols existia el 
Partit Conservador del President de Govern, Antonio 
Canovas del Castillo, el convocant de les eleccions. El 
nou batle seria en Bartomeu Sancho Caldentey "Coll", 
propietari de Son Favar, que residia al carrer Sud nQ 1 , 
on actualment hi ha la Banca March. L'any 1896 era el 
sisè contribuent local, amb 1 08'63 pts. En Bartomeu era 
fill del carlí Joan Sancho. 

L'any 1881 hi hagué noves eleccions municipals, i 
les guanyaren els conservadors. En sortí batle Mateu 
Melis Moll "Patilla", propietari agrícola, que fou el dotzè 
contribuent local, amb 61 '9 pts. Aquelles eleccions mar
caren un gir en la política local perquè els propietaris 
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agrícoles més importants foren desplaçats del 
poder en benefici dels comerciants més em

prenedors. A la majoria dels pobles de Mallorca la 
Restauració permeté que els grans terratinents 
locals recuperassin el poder, és a dir, el control de 
la terra era el factor determinant que permetia als 
cacics el control de la població i l'economia. A 

Capdepera, en canvi, el poder passà als comerciants 
més conservadors. Aquell any el més destacat com
erciant local, Bartomeu Servera Massanet "Piricus" 
casava el fill amb la filla de Mateu Melis; una unió 
que també segellà el protagonisme d'aquesta família 
durant més de vint anys. 

A finals de 1880 començà a organitzar-se a les 
illes el Partit Liberal Fusionista, dirigit pel jove advo

cat Antoni Maura. Els liberals gabellins encara no 
s'havien recuperat de la desfeta provocada per la 

caiguda de la República. Els seguidors de la família 
"Cofeta" eren partidaris del Partit Republicà Possibilista 
d'Emili Cautelar. Els carlistes seguien inactius. 

La democratització de les institucions públiques 
i de les relacions socials avançava molt lentament. 
Aleshores, any 1881, únicament tenien dret a vot els 
homes majors de 25 anys amb una important font d'in
gressos, la qual cosa reduïa el cens electoral de les 
Balears a 8.428 electors. Les primeres eleccions amb 
sufragi universal dels homes no arribarien fins deu anys 
més tard, és a dir, quan el bipartidisme conservadors
liberals s'hagué afiançat i, mentre uns governaven, els 
altres esperaven el seu torn. 

Les eleccions municipals de 1883 foren molt dis
putades perquè els liberals havien fet coalició amb els 
republicans possibilistes. Novament guanyaren els con
servadors, i encapçalà la batlia en Bartomeu Servera 
Massanet, padrí d'Elionor Servera. 

Bartomeu Servera Massanet (1832-1911) s'en
riquí ràpidament. L'any 1860 ocupava el 31 è lloc entre 
els homes més rics del poble. L'any 1881 ja havia pas
sat al segon lloc i pagava 68 pta/any de contribució 
municipal. El 1898 seguia en el mateix lloc, però ja 
pagava 130'7 pta/any, per darrera d'Antoni Ferrer 
"Cofeta", amb 168' 4 pta/any. 

L'any 1883 es dedicava a la venda de farina a la 
menuda, segons el registre de contribucions. Llavors ja 
era un home ric i amb prestigi, cosa que li permeté 
encapçalar el Partit Conservador local i ocupar la batlia. 

En aquell temps la farina era un aliment bàsic i 
estratègic. Les sequeres, com la de l'any 1867, feien 
perdre la collita de cereals i provocaven un desabasti
ment del mercat illenc, amb la corresponent apujada de 
preus. Les conseqüències de la sequera eren previsi
bles, per això els grans propietaris de possessions 
procuraven especular amb els cereals i treure el pro
ducte al mercat quan l'escassesa feia estralls entre la 
població i els preus s'apujaven com l'escuma. 

L'any 1870 la producció local de cereals ja era 
insuficient per atendre les demandes de la població, per 

e(( 
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la qual cosa any rere any s'havia d'importar d'altres 
indrets. 

En aquella data, 1870, es desfermà una epidèmia 
de còlera a Palma que obligà a les autoritats a aturar el 
trànsit marítim a tots els ports de l'illa. En aquelles cir
cumstàncies arribà a Cala Rajada una barcassa amb 
marineria gabellina procedent d'Alger. Els neos, carlins, 
denunciaren el fet i les autoritats impediren l'entrada de 
la barca al port i el desembarcament de la mercaderia. 
El conflicte se solucionà perquè les autoritats locals i 
provincials eren del mateix color, republicanes, i arrib
aren a l'acord de permetre el desembarcament al caló 
de na Ferradura (2). 

La meva hipòtesi és que en aquells anys en 
Bartomeu Servera ja importava farina d'Alger, perquè 
era més barata i rompia l'estratègia especulativa dels 
propietaris de possessió. 

El conreu del blat estava en retrocés perquè a 
moltes terres anteriorment dedicades als cereals s'hi 
plantà vinya, que era econòmicament més rendible. La 
baixada de producció de cereals i l'augment de la 
població provocaren moviments especulatius en el mer
cat de la farina, que s'agreujaren a causa de la com
petència dels grans que s'importaven de l'estranger i 
eren més barats (3). L'any 1886 el mercat illenc de la 
farina passà per una greu crisi econòmica, que provocà 
la fallida de dues de les principals empreses mal
lorquines: la Farinera Balear i la Farinera Mallorquina 
(4). 

Els responsables d'aquella barcassa denunciada 
pels neos serien d'ideologia republicana. Llavors la 
rivalitat era màxima i sovintejaven les denúncies. 
Aquells anys en Mateu Melis Moll era el secretari de l'a
grupació republicana local; en Bartomeu Servera 
estaria dins el mateix corrent ideològic. No debades el 
republicanisme agrupava nombrosos empresaris, com
erciants i naviliers. 

A finals de 1883 els republicans possibilistes 
illencs s'integraven dins el Partit Liberal, que a les 
Balears encapçalava Antoni Maura i a nivell nacional en 
Praxedes Mateo Sagasta. 

Malgrat tot els conservadors locals encara guan
yaren les eleccions municipals de maig de 1885 i una 
vegada més ocupà la batlia l'incombustible Mateu Melis 
Moll. 

Els liberals, amb la coHaboració dels republicans, 
aconseguiren la batlia entre 1887 i 1891. Després ven
drien dotze anys d'absolut domini conservador amb els 
següents baties: 1891-93 Mateu Melis Moll, 1893-95 
Bartomeu Servera Gili, 1895-97 Pere Ginard Ferrer, 
1897-99 Antoni Fuster Forteza, 1899- 1903 Mateu Melis 
Moll. 

Entre 1891 i 1903 la família Servera Melis controlà 
totalment la política local amb la intenció d'instrumen
talitzar-la en benefici propi. El caciquisme, el servilisme 
i la manca de legislació deixaven desprotegits els tre
balladors més pobres provocant, a Capdepera mateix i 

cay 
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Pníxedes Mateo Sagasta, president de Govern al 1898. 

a finals de segle, un corrent migratori cap a l'estranger. 
L'estratègia política i comercial consistia en 

monopolitzar allò que era bàsic per a la supervivència 
de la població gabellina: la farina i l'obra de pauma.EI 
comerciant lluitava per controlar l'oferta d'obra de 
pauma i imposar els preus, convençuts que els trebal
ladors no tenien més alternativa que cedir. 

En aquells anys l'Església involucrà l'ajuntament 
conservador en la lluita que mantenia per expulsar del 
poble els protestants i esperitistes. Els polítics 
prengueren les decisions que l'Església els hi demana
va sense reparar en l'estricte legalitat de les mesures; 
tancaren l'escola, prohibiren el culte i les seves mani
festacions públiques, impediren la construcció d'un nou 
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Antoni ClÍ!lovas del Castillo, principal dirigent conservador i organitzador 
del sistema polític de la Restauració. 

temple i molestaren tot el que pogueren, però quan el 
vicari Gabriel Artigues els hi demanà, com a comer
ciants, que deixassin de comprar obra de pauma a les 
famílies evangèliques cercaren la manera d'incomplir
ho. Quan el vicari comprengué que havia fracassat, 
octubre de 1895, demanà el trasllat i denuncià l'actitud 
dels comerciants al bisbe Jacint Ma Cervera. 

Més tard els comerciants foren informats i 
enviaren al bisbe la següent carta: 

Excma é Ylmo Señor Obispo de Mallorca. 
Con indignación y sorpresa nos hemos enterado 

por conducta del dignísimo Sr. Vicaria de esta Yglesia, 
D. Salvador Oliver, de que se habia hecho llegar a notí
cia de V.E. Y. que con el fin de sumar algunos votos de 
protestantes é impios de esta clase, habíamos contrai-

Cay 
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do el compromiso de autorizar desde la presidencia del 
Ayuntamiento la apertura de la capi/la protestante y tol
erar reuniones espiritistas i masónicas. 

Eso, Excma é Yimo Señor, es falso de toda 
falsedad, y de semejantes calumniosas aseveraciones, 
protestamos se/emnemente y con toda la energia de 
nuestra a/ma. 

Hijos fie/es somos de la Yg/esia Cató/ica 
Apostólica romana y como tales hacemos y deseamos 
lo que manda y desea nuestro Prelada, y estorbamos 
en cuanto nos sea posib/e, lo que el mismo desea estor
bar o impedir. i Disponga Dios de nosotros y de una y 
mil vidas si la tuviéramos, antes que consentir nos sep
aremos de esta conducta! 

Si se digna V.E. Y. concedernos una audiencia, 
uno nuestro representante pasara a la mayor brevedad 
posible a dar/e verbalmente toda clase de explica
ciones, y a recibir sumiso los mandatos ó advertencias 
que tenga a bien hacernos con paternal solicitud. 

Al entretanto permítanos besar reverentemente s u 
anil/o pastoral, y ofrecernos sus mas humildes hijos. 

Dios guarde a V.E. Y. muchos años. 
Capdepera seis de mayo de mil ochocientos 

noventa y siete. 
Bartolomé Servera Massanet, Mateo Melis Moll, 

Gabriel Melis, Bartolomé Servera Gi/i, Mateo Melis 
Melis, Antonio Fuster Aguiló. (5) 

JOSEP TERRASSA 

Notes. 

1. Massanet Nebot, Bartomeu "Carbó". Referències orals. 

2. Massanet Amengual, Antoni. Memòries. Treball inèdit. 

3. Casasnoves, Miquel Àngel. Història de les /lles Balears. Ed. Moll, 
1998. 

4. Bel Peñarrubia. Mallorca davant el centralisme 1868-1910). Ed. 
Curial, Barcelona 1980. 

5. Arxiu del bisbat de Mallorca. 
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agenda 

març 2005 

Naixements 

Agenda de la 
vila 

Dia 16, febrer, Stefaine Ting Yu Hu Gu de I van i Wen Yu 

Dia 26 febrer, Ai tor Rodríguez Reyes de Felí pe i Josefa 

Dia 6 Celeste Ailem Medina Bara de Rodolf o Víctor i Gloria Elisabeth 

Dia 15, De nis López Sacher de ignacio Eleonora 

Dia 16, Samara Rios Cordero de Jorge Mario i Tamara 

Dia 22, Jeroni Jiménez Gómez-Quintero de Fermin i Àngela 

Noces 
No hi ha enregistrades 

Finats 
Dia4, Marc António García Almansa (1.947) 

Dia 12, Barbara Sard Melis ( 1. 921) 

Dia 29, RosikaElly Dahl (1.938) 

Cursos d e 
Reciclatge 

Curs de 
Reciclatge 
Domèstic 
Dia 17 de maig 

a les 19,30 hores . 

Curs de 
compostatge 
Dia 24 de maig a les 

19,30hores 

Aula Polivalent 
del 

Teatre Municipal 

e-mail: can oliver@botmaiLcom 
cano liver®~n1e.e.telefonica.net 

can o [ iver®cano li v er .e. telefonica.net 

carrer Hernan Cortés, 16, 07590 Cala Rajada 
comandes 

Telèfon i fax 971 565 329- móbil636 01 0118 

Horari d'estiu 
de 8,30 a 13,30 hores 

i de 17,00 a 21,00 hores 
Dissabtes: obert tot lo dia 

Diumenges: tancat 
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teatredecapdepera 

maig 

Combat de glosadors 
Dissabte 7 de maig, 21 h 

Gala lírica:Sarsueles 
Orquestra i came rata lírica de 

Mallorca.Dissabte, 21 maig, 21 h 

juny 

Bultaco 74 
La independent 

Divendres, 1 O juny, a les 21 h. 

111 Mostra de teatre Infantil 
13 al 17 de juny 

Una tragèdia grega 
Germans Mèmoli 

Divendres 17 de juny , 20 h. 

Can Creu d'Inca 
Silla d'exposidons 

MAIG 

art en joies 
llata en joies 

12 al22 de maig 

JUNY 

Pintaren Mallorca 
1 00 anys-Foment del 
turisme de Mallorca 

10 al26 de juny 



llibres 

Els 5.669 processats per 
Franco a les Illes Balears. 

Benvolgut company, 

Ens complau presentar el número 9 de la 
col·lecció "Arca de Noè" que té per títol, La persecu
ción económica de los derrotados. El Tribunal de Res
ponsabilidades Políticas de Baleares (1939-1942). 

Les 5.669 persones de les Illes Balears 
derrotades en la Guerra Civil espanyola, fore~ 
represaliades i expedientades pel Tribunal de 
Responsabilitats Polítiques. Aquesta instància que Fran
co creà, s'encarregà de "depurar" als seus adversaris, 
els republicans víctimes de 1' aixecament nacional. El 
nou règim jutjà les actuacions ideològiques i polítiques 
dels perdedors de la guerra, els acusà i aplicà sancions 
econòmiques en funció de la magnitud del seu patrimoni 
i el gruix de llur activitat pública o significació social. 
Cal recordar que la Llei tenia com una de les finalitats 
la recaptatòria, doncs es pretenia que els desafectes 
contribuïssin a les despeses de la guerra. 
Aquesta obra n'és la radiografia general. Conté un 
llistat minuciós de com operà el règim per reprimir i 
atemorir. El llibre és el fruit d'un exhaustiu estudi i 
reconstrucció de l'actuació del citat Tribunal a les Illes 
Balears i de I' examen de tots els processos, tant els 
iniciats com els resolts. Relata, recull, i anota posant-hi 
nom a gran part del drama i terror que es desencadenà. 
Indica víctimes, observa sancions i detalla quins foren 
presos, jutjats, executats o es decidiren per fugar-se, a 
l'exili, sempre penats o desposseïts de llurs béns. 
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La sublevació del 18 de juliol de 1936 provocà 
la fallida de 1' Estat de Dret. L'autor Franci sc o 
Sanllorente assegura que tant els republicans com els 
nacionals volgueren consolidar llur règim a través del 
terror, i en el fons empraren mètodes anàlegs: "saques" 
enfront dels "passeigs", Tribunals Populars i Comitès 
de Salut Pública per contres dels Tribunals Especials i 
Consells de Guerra, tots ells amb una característica 
comuna: _la manca de garanties jurídiques i el parell 
caràcter sumaríssim. 

Una fou immediata sobre institucions i persones 
que s'havien oposat a la rebel-lió o es pensava que 
poguessin oposar-s'hi, repressió que pel seu caràcter 
violent i moltes vegades arbitrari ha cridat encara més 
1' atenció. Però, també hi hagué una repressió 
organitzada, fonamentada en unes lleis sense garantia 
jurídica democràtica, amb la finalitat de castigar a les 
persones que havien participat en la vida política o sin
dical. Els diferents "tribunals" volgueren crear un estat 
de por col-lectiu que frenés possibles intents de restau
rar la legalitat anterior. 

Sobre l'autor: 
Francisco San llorente (Barcelona 1931) és doc

tor en Història Contemporània per la UNED, de Ma
drid. Està especialitzat en el la investigació sobre 
Maçoneria i ha publicat nombrosos treballs en revistes 
especialitzades i llibres col-lectius. És autor d'un llibre 
clau: La Masonería en las Islas Baleares ( 1800-1940), 
(Palma, 1999), en aquesta mateixa editorial. Membre 
del Centro de Estudios Históricos de la Masonería Es
pañola (Saragossa) y de la Asociación de Historia Con
temponínea. Viu a Palma. 

Dades sobre el llibre: 
- 188 pàgines 
-més de 150 il-lustracions 
- la relació dels 5.669 noms dels repressaliats. 

r\LAto Escola 

CA PDEPET~.r\ 

A9A® 
VIA JUAN CARLOS 1." 139- CALA RAJADA. CAPDEPERA 
Tels : 9ïl 56 33 53- 971 56 32 60 lv!óvil: 629 62 31 54 

(FRENTE GASOllNEAA) 



natura 18 

El 7 aerogeneradors s'ubiquen a les Muntanyes d'Artà a una zona que és 
ANEI, ZEPA i LIC i que fins fa un any era Parc Natural 

EL PARC EÒLIC D'ARTA SE VOL SITUAR SOBRE UNA DE LES 
ZONES MÉS PROTEGIDES DE MALLORCA 

Ja s'ha divulgat darrerament 
que GESA-ENDESA impulsa en 
aquests moments quinze parcs eòlics a 
Mallorca. La majoria d'aquests parcs 
ells afecten a espais naturals i a llocs 
d'elevat interès paisatgístic. 

El més gran d'aquests parcs 
eòlics se situa a les Muntanyes d'Artà, 
prop de 1' Ermita de Betlem. Allà se 
pretén instal·lar 7 aerogeneradors. 
Cada un d'aquests molins tenen 85 
metres d'altitud i un diàmetre de pales 
de 90 metres. La potència de cada un 
és de 2.000 kW. 

SOBRE UNA ANEI, ZEPA I LIC 

Aquests aerogeneradors d'Artà 
estan dissenyats sohre una cie les zones 
més protegides de Mallorca i que fins 
fa un any era Parc Natural (derogat per 
una llei impulsada pel Govern Matas). 

Molins gega·nts 
a les munta·nyes d"'Artà 

vol posar 

7com 
aquest 

daftde 
les. costes 
de l'Ermita 

•H-c-TI'I'I"JI ~ 
ó'ffiot\~O)!);I.j !)'') &,, 
w;.d.ll:Mul"·'w 

\ 
\ 

\ 

92 de Protecció 
d'Hàbitats. 

IMPACTE MOLT 
NEGATIU 

La zona afectada per 
aquest projecte ho 
constitueix una garriga 
de muntanya, molt ca
racterística d'aquests 
muntanyes. El lloc té un 
elevat interès 
paisatgística causa del 
seu elevat grau de 
naturalitat i la manca 
d'alteracions 
antròpiques 
La construcció 

d'aquest parc eòlic i 
d'aquests 7 grans 
aerogeneradors 
representarà una 
alteració important del 

paisatge de la zona i la creació d'impactes ambientals 
Actualment aquest indret està tot ell 

classificada com a Àrea Natural d'Especial Interès 
dins la Llei d'Espais Naturals. Així mateix és ZEPA 
(Zona d'Especial Protecció per a les Aus) i protegi
da per la Directiva 409179 i també LIC (Lloc 
d'Interès Comunitari) protegida per la Directiva 43/ 

paisatgístics de primer ni vell. 
En aquest sentit el GOB reclama un canvi 

d'ubicació d'aquest parc a fi de no crear nous 
impactes a zones d'elevat interès ecològic i 
paisatgístic. 

JOVENTUTS MUSICALS DE CAPDEPERA 

AvANÇ DE LA PROGRAMACió DE LES XVIII SERENATES D
1
ESTIU 

DIA 7 DE JULIOL, JACQUES LOUSSIER, JAZZ TRIO 

14 DE JULIOL, CARLOS TREPAT I YORGOS ARGUIRIADIS, GUITARRES 

21 DE JULIOL, IVAN MARTIN, PIANO AMB ORQUESTRA DE CAMBRA 

28 DE JULIOL, THE ScHOLARS 



imatges 

Un t e:-aquesta foto 
~~' -. ~ 

AMB UN PARELL D'ANYS DE RETRÀS, I MOLTA POL•LÈMICA DAMUNT L'ESQUENA, LA FUTURA 

PISCINA MUNICIPAL AVIAT SERÀ UNA REALITAT. lES OBRES VAN AMB UN BON RITME I D'AQUÍ A UNS 

QUANTS MESOS (QUANTITAT DIFÍCIL DE QUANTIFICAR, ATENENT A L'EXPERIENCIA D'ALTRES OBRES 

PÚBLIQUES, QUE SABEM QUAN COMENCEN PERÒ NO QUAN ACABEN) PODREM GAUDIR DELS 

BANY OS. 

DARRERA QUEDARÀ L'ANÈCDOTA DE LA CANVIANT OPINIÓ DELS NOSTRES POLÍTICS, LES 

SUPOSADES REBAIXES EN ELS PRESSUPOSTS D'OBRA, ELS RETARDS EN L'INICI D'OBRES, I ELS 

MARAVELLOSOS I ACLARIDORS ESTUDIS DE VIABILITAT. 

RRES QUE TOT MARXA .... 

PREMI CAP VERMELL 2005 
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DoN EL MEU VOT A L'ENTITAT O PERSONA DE CAPDEPERA, QUE TROB MEREIXEDORA DEL PREMI CAP VERMELL 

2005: 

PODEU VOTAR ENTREGANT AQUESTA BUTLLETA A QUALSEVOL MEMBRE DE CAP VERMELL O A L'APARTAT DE CORREUS 69, DE CAPDEPERA 



col·laboració 

' · I passat dia 16 va tenir lloc la presentació del 
programa "VOLUNTARIS PER LA LLENGUA", 
com haureu pogut llegir a altres indrets d'aquesta 
revista. Aquesta és una iniciativa del Servei 
d'Assessorament Lingüístic de l'Ajuntament de 
Capdepera, és a dir, de na Maria Àngela Melis, a partir 
de programes semblants que ja funcionen a Catalunya. 
I dit això, he d'afegir que em sembla el projecte més 

~--------------------------------~ 
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engrescador i original que s'han posat en marxa en matèria de 
normalització lingüística i d'integració social en aquest poble. 

"VOLUNTARIS PER LA LLENGUA" vol propi
ciar la trobada de catalanoparlants amb parlants d'altres 
llengües, en peu d'igualtat, sense mestres ni alumnes, i té un 
doble vessant. Pel que fa a normalització lingüística, el 
programa ha d'ajudar a l'ús habitual del català entre els 
nouvinguts que així ho desitgin, i ho vol fer de la millor manera 
possible: immergint aquests nouvinguts en ambients de parla 
catalana, "obligant-los" a expressar-se en la nostra llengua, 
ajudant-los sense donar-los lliçons. Quant a la integració 
social, la distinta procedència cultural dels usuaris del progra
ma constitueix un element de coneixement mutu i d'acceptació 
sempre enriquidora de realitats distintes de la pròpia. Quant al 
funcionament, aquest també es mou a dos nivells: en primer 
lloc, per mitjà de les parelles lingüístiques que s 'han format, les 
quals es trobaran setmanalment i desenvoluparan estratègies 
de parla dissenyales pel SAL, sense que en cap cas això hagi 
de suposar una cotilla a I' espontaneïtat i la naturalitat; així 
mateix, s'han projectat trobades de tots els integrants del 
programa, tant per a l'intercanvi d'experiències com per a 
estimular la sensació de fer part d'un projecte d'ample abast. 

He de dir que no em pensava que la proposta del SAL 
tengués tan bona acollida. Era francament escèptic, però vint
i-cinc parelles lingüístiques em semblen un nombre encoratjador 
com a punt de partida. No són la solució definitiva, ni tan sols 
un remei modest, però aquestes parelles han de ser el llevat, un 
bon llevat, esper. Si l'experiència va bé, i estic convençut que 
hi anirà, aquest llevat tovarà i la creació de noves parelles 
entrarà en un procés permanent. A Capdepera i Cala Rajada 
es compten per milers les persones que no tenen el català com 
a llengua pròpia, i d'aquestes una bona part ni 1' hi tenen ni faran 
res mai per a tenir-l'hi. Però una altra part, segurament 
centenars de persones, només necessiten una empenta, que 
algú les convenci, les animi i les estimuli. El bon funcionament 
de les parelles que s'han format ha de servir d'exemple als 
indecisos. 

S'ha posat al nostre abast un mitjà nou i atractiu per 
donar-nos a conèixer davant aquells qui han escollit aquesta 
terra per construir el futur. Se' ns brinda I' oportunitat magnífi
ca de desfer tòpics i malentesos, d'oferir una altra imatge 
d'aquesta terra i de mostrar una realitat que el pes aclaparador 
del turisme ha deformat en molts d'aspectes. Deixar la pròpia 
terra, aquella on s'ha nascut i viscut, i deixar les coses que 
s'estimen, pot ser un acte voluntari, a la recerca d'aventura; 
però quasi mai no és això: en la majoria de casos, és fruit de la 
imposició econòmica i social, de la necessitat de cercar nous 
horitzons i una vida millor. Aquesta passa resulta dolorosa amb 
gran freqüència i l'adaptació a noves formes de vida se sol 
presentar plena de complicacions. També per a les societats 
receptores ho passen malament: I' arribada de persones 
provinents de cultures alienes implica fer concessions i acceptar 
renúncies, i no sempre de manera voluntària. 



col·laboració 

Avui ens 
trobam en una 
cruïlla històrica. 
Nosaltres, a més, 
ens trobam en una 
cruïlla geogràfica. 
Els moviments 
migratoris, en un 
món glogalitzat, re
s u I t e n 
indeturables. 
Acceptar aquesta 
nova realitat ens pot ajudar a reconduir-la 
satisfactòriament pera tots: els qui arriben i els quijasom 
aquí. Crec que és !anostra obligaciófacilitar les coses als 
qui vénen, ajudant-los a conèixer la terra d'acollida i, en 
la mesura que sigui possible, a estimar-la. I això ho hem 
de fer sense reserves, a partir d'un desig sincer de 
donar-nos a conèixer, però també de conèixer. 
L'ancestral reserva amb què els mallorquins-els illencs, 
en general- hem vist tot el que venia de fora, com a 
hipotètic perill de malbaratament de les nostres formes 
de vida, a poc a poc s'ha anat superant a força d'entendre 
com n'és de petit el món i com n'és de rica la diversitat. 

Els nouvinguts s'han de sentir a casa, però això 
no s'aconseguirà mentre se segueixin interposant ban·eres 
entre comunitats culturals. Amb tot I ' amor del món hem 
de ser capaços de fer entendre a la gent que arriba en 
allau a ca nostra que, precisament a partir d'aquesta 
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colze. Amb tot l'amor del món hem de fer entendre que no 
podem llançar per la borda més de 700 anys d'història i una 
llengua que ens ha estat pròpia del segle XIII ençà. Amb tot 
l'amor del món hem de fer veure que obrim els braços als 
nouvinguts i que el millor senyal que és així és que també els 
obrim de pinte en ample un dels tresors més preuats i més 
nobles de què tot poble pot enorgullir-se: la pròpia parla. 

La magnífica idea del SAL suposa un ventall nou de 
possibilitats per anar fent, d ' aquest garbuix que ara mateix 
és la nostra societat, un poble amb cara i ulls, en el qual 
siguem capaços de mirar-nos a la cara els uns als altres i en 
cada mirada hi trobem acceptació en lloc de reserva, 
curiositat en lloc d'indiferència, confiança en lloc de recel. 

Jo ja sóc VOLUNTARI PER LA LLENGUA. I tu? 

arribada, ja comparteix amb nosaltres un mateix destí i sErw~ 1 D'AS¡¡~~uK.!'-Mt:N r 
que és imprescindible que el solquem plegats, colze amb uNGu ISole 

•••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••••• 

'¡f!: N EL DARRER CENS HAN SORTIT ALGUNES DADES 

CURIOSES, PEL QUE FA A LES ILLES BALEARS. 

D'ENTRADA EL FORT INCREMENT DE LA POBLACIÓ 

ILLENCA, QUE ENS SITUA A LA CAPÇELERA DE L'ESTAT I 

L'ELEVAT PERCENTATGE DE CIUTADANS NASCUTS A 

L
1
EXTRANGER. AQUESTA DARRERA DADA ÉS LA MÉS 

SINGULAR, A LES ILLES ARRIBAM A UN 15 % DE 

POBLACIÓ AMB ORÍGEN FORA DE L'ESTAT ESPANYOL, 

SUPERANT LES COMUNITATS MÉS POTENTS 

ECONÒMICAMENT COM MADRID I BARCELONA •• 

LES DADES, PER SÍ MATEIXES NO SÓN DOLENTES, 

ARA BÉ MANIFESTEN QUE PODEM TENIR ( DE FET JA EL 

TENIM) UN GREU PROBLEMA DE MACA DE 

INFRASTRUCTURES I SERVEIS. DAVANT EL FORT 

CREIXEMENT POBLACIONAL (SOSTINGUT DES DE FA VARIS 

ANYS) I LA MANCA D'INVERSIONS ADDIENTS, ALGUNS 

INDICADORS DE QUALITAT DE VIDA HAN QUEDAT 

ESMICOLAT. SANITAT, EDUCACIÓ, SERVEIS SOCIALS, 

INFRASTRUCUTURES ••• SE DETERIOREN A UN RITME 

FORÇA RÀPID. 

Installacimzs 

L~llaS.L. 

Pep Terrasa 

CI. Miquel Garau, 26 
07590 Cala Rajada 
Tel. 971 56 36 59 
Fax 971 56 54 61 



comunicats 

p s M 
Informa 

En aquest número ja us podem confirmar que 
les dues mocions presentades pel PSM amb què 
demanàvem la implantació del servei de rehabilitació i 
la millora del de pediatria varen ser aprovades pel Ple. 
Sembla ser que ja hem aconseguit millorar el servei de 
pediatria, amb un pediatra compartit amb Son Servera. 
Ara, però, hem de seguir lluitant, i esperam donar una 
empenta a la Conselleria de Sanitat perquè escoltin les 
nostres reivindicacions pel que fa al tema de la 
rehabilitació al nostre municipi, que és més·que important. 
D'una altra banda, també va ser aprovada la nostra 
moció amb què demanàvem al Consell Insular I' aportació 
de més contenidors de recollida selectiva i I' augment 
de la freqüència de recollida. 

Pel que fa a altres temes, ens hem interessat i 
demanat solucions per a moltes altres qüestions. Una 
d'aquestes és la de la situació de l'Escola d'Estiu. 
Nosaltres consideram que, després de l'experiència de 

Restaurant 
Porxada de Sa Torre 

Obrim dia 1 de febrer 

Torre de Canyamel S. XIII 
Carretera de Artà a Canyamel, krn5 

Tel: 971 841310 
porxada @futurnet.es 
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l'any passat i de consultar les APA, creim que el millor 
seria que, els doblers que l'Ajuntament paga al 
concessionari (51.000 • ), els destinàs directament a 
contractar monitors. Som de l'opinió que el servei 
milloraria i que ens estalviaríem uns doblers. Així ho 
proposàrem, però sembla que no ens han fet gaire cas 
perquè han tornat a treure el servei a concessió. 

Els problemes que es donen darrerament amb 
I' enllumenat públic i les avaries són una altra de les 
qüestions en què hem incidit i sobre la qual hem escoltat 
més queixes dels veïns. En aquest aspecte, sembla ser 
que, per desgràcia, s'han imposat els temes personals 
per sobre de l'interès general i, al final, som tots qui 
pagam les decisions marcades pels favors electorals. 

També reim, per no plorar, amb la manca de 
manteniment dels jardins, com ara el de Sa Pedrera i 
els de Son Moll. Quan insistim en el seu estat i demanam 
un millor manteniment, fins i tot, s'atreveixen a dir-nos 
que aquell mateix dia s'han arreglat. Però, quan anam 
a comprovar-ho, ens adonam que no és veritat. Sembla 
mentida la poca importància que aquest Equip de Govern 
dóna al manteniment del mobiliari urbà i a les zones de 
jardins. Un exemple clar és l'aparcament de Sa Pedre
ra, els jardins del qual es troben en un estat lamentable 
i els veïns són els únics que hi fan alguna cosa. Encara 
que els ho deim, no veuen o no volen veure que es tracta 
d'un aparcament molt utilitzat tant per la gent d'aquí 
com per la de fora, amb la mala imatge que això com
porta. 

Per una altra banda, també hem insistit per 
millorar el tema de la neteja al nostre municipi. Aquesta 
vegada férem nostra una queixa que el PP, quan estava 
a I' oposició, va fer unes quantes vegades, com era I' estat 
dels contenidors. Deixant de banda que, ara que són al 
govern, sembla que ja no els interessa arreglar la situació, 
em varen causar sorpresa, per no dir una altra cosa, les 
declaracions de la regidora de Medi Ambient, Pilar 
García, quan digué que hi havia poca col·laboració per 
part d'alguns veïns a l'hora de fer un bon manteniment 
dels contenidors (quan des del seu departament no s'ha 
fet res per aconseguir la col·laboració). És clar, per a 
aquest Equip de Govern la culpa sempre és dels altres, 
tant els és que sigui de I' oposició com que sigui dels 
veïns, l'important és que la culpa mai no és d'ells. 

Solucionar totes aquestes qüestions passa només 
per les mans del batle, del regidor corresponent o de la 
Junta de Govern Local (formada per membres del PP i 
d'Es Grup), perquè són aspectes que gestionen ells 
directament, i no depenen de majories o de minories. 

Mateu Garau Flaquer (tel. 679 85 71 55) 
Regidor 



història 

El rebost de la ' . memor1a 
Ferrer Sebastià 

ANY DE SA 

11 
11 Maleter 
LLATA 
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Es dissabte, que era es dia de fer volta i esperar es traginers, ses dones, per no perdre temps, aprofitaven 
es matí per espusimar (*)i triar paumes. 

Mentre esperaven es traginers, ses dones anaven a s'ensofrador, agafaven manats de paumes i els 
posaven dins una senal! o dins un sarrió, i s'asseien a sa carrera, a la fresca, o dins sa casa, davall s'enramada, 
d'estiu; i si era d'hivern, devora sa foganya. Ho feien a una cadira baixa o un tibulet i es posaven sa senalla o es 
sarrió en es costat esquerre; agafaven un manat de paumes, acabades de treure de s'ensofrador, amb una oloreta 
de sofre que no molestava, se'l posaven damunt es davantal i començaven a espusimar ses pau mes. Aquesta feina 
no era altra cosa que llevar dos o tres brins (a vegades més), es més primets de cada costat de sa pauma, a fi de 
deixar es que tenguessin s'amplària suficient, segons sa casta de llata que volien fer. 

Com és natural, a una pau ma molt blanca, que després servia per fer obra fina, li llevaven pocs espusims 
(*),perquè es bri per a aquesta obra fina és prim et. En canvi, a una pauma obscura, que havia de ser per fer senalles, 
es bri havia de ser més ample i, per tant, se li havien de llevar més espusims. Espusim és es nom que tenen aquests 
brins primers de cada costat de sa pauma. 

Mentre espusimaven ses paumes,ja les anaven triant, d'una en una, i les posaven en caramulls diferents, 
segons sa blancor o sa forma. Normalment, feien quatre caramulls: un de paumes blanques, per fer obra fina; un 
altre de paumes llargues i primes, tant blanques com obscures, que servien per fer lligams; un caramull de pau mes 
obscures, i, finalment, un darrer caramull, amb ses paumes més amples de ses blanques, que servien per fer 
voretes. Es pocs ventalls que hi havia es posaven a part i es reservaven per a fer qualque peça molt comuna, com 
ara senalles per a treure fems. 

D'aquesta manera es passaven molts de matins de dissabte, esperant es traginers, espusimant i triant 
paumes. Eren de veure sa lleugeresa i s'habilitat que tenien aquelles dones per a llevar espusims, tan aviat, sense 
equivocar-se mai de caramull. Quan una pau ma pegava en terra ja en tenien una altra en sa mà esquerra.; llevaven 
es espusims amb sa mà dreta i quan ja n'hi tenien massa els deixaven en terra, a un caramull. Aquesta casta 
d'~spnsims ~s coneixen com a espusims gruixats; d'es caramull se'n feien una o més garbes, fermades amb un 
lligam fet d'es mateixos espusims. D'un tros lluny ja es distingien ses garbes o manats d'cspusims gruixats de ses 

d' espusims prims o fins: 
es gruixats eren més 
curts, perquè es feien 
de sa vorera de sa 
pauma 1 sempre eren 
dobles, ja que es lleva 
tot es bri; es fins es 
feien de brins d'enmig 
o de paumes 
embrinades de xapat. 
Així s'aprofitava es 

temps d'espera d'es 
traginer. Cada casa te
nia un mínim de tres 
traginers, almanco un 
que tengués botiga de 
roba, dos que 
tenguessin botiga de 
menjar. 

A LA FOTOGRAFIA FRANCISCA, RosA 1 CATALINA RossELLó "cARBONEREs", AMB SA MARE. 

L'INFANT ÉS DAMIÀ GELABERT, FILL DE CATALINA. L'IMATGE ÉS DE FINALS DELS so, FETA A LA 

CARRETERA DEL FAR, AVUI ELIONOR SERVERA. 
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EL NOU PAPA, LA !LEGALITZACIÓ DEL PP 
I EL TARANNÀ ZAPATERO 

Des de el darrer article que vaig 
escriure fins al d'avui han passat moltes 
coses en el si de I' església catòlica. El Papa 
que vaig criticar per ultraconservador ja 
és mort . La seva mort és un fet lamenta
ble, com el de qualsevol altre ésser humà. 
Però lluny de celebracions, aquesta mort 
ens podria haver donat l'oportunitat d'un 
profund canvi i permetre clausurar una 
etapa especialment obscura en les 
relacions de la jerarquia catòlica i pel que 
fa a la dignitat de les persones. Joan Pau 
II se n'haurà anat d'aquest món sense demanar perdó a 
tota la gent que ha menyspreat i agreujat, que no és poca. 
Els col·lectius d'homosexuals, lesbianes, malalts de sida, 
esquerranosos, independentistes, lluitadors per la teologia de 
l'alliberament, lluitadores pels drets de la dona, etc. són un 
bon exemple d'aquests grups humans que no han trobat en 
l'església catòlica d'aquests darrers vint-i-cinc anys una 
institució que els entengués i els ajudàs. Les tímides espe
rances de canvi de la seva successió s'han esvaït en el mateix 
moment que vàrem sentir el nom del nou Papa. El Cardenal 
Ratzinger, conegut per molts de catòlics liberals alemanys 
com el Panzerkardinal (cardenal tanc), no és el millor exemple 
ue canvi dins l'església caLòlka. Aquesl senyor era fins ara 
el cap de la Sagrada Congregació per la Doctrina de la Fe, 
institució vaticana que fins a l'any 1908 havia ostentat el 
ben conegut nom de Santa Inquisició. Malament començam. 
La seva carrera cap al papat va començar el 1987, quan 
Joan Pau II ja el va proposar com a papable. Des de llavors 
ha encarnat el radicalisme immobilista, en tot i per tot. La 
seva homilia en la missa prèvia a l'inici del Conclave 
corroborà aquesta tesi. Però bé, haurem d'esperar per sa
ber realment cap on va dirigida la seva política. Per no 
perdre l'esperança, recordaré que Joan XXIII era un Car-

SA BOTIGUETA 
C•r~r Major, 4 (entre l' Ajuntammt 
i el bar de Can Patilla) 
Capdepera 

Productes ecològics 

fruites i verdures fresques. 
pa, cereals,.mel, ous, iogurt, 
llet, fruits secs ... 

productes mallorquins 

setmanalment et duim a ca 
teva la fruita í verdura de 
temporada. 

lnforma't al telf.: 971 819 480 

den al molt conservador i després va 
esdevenir el Papa més liberal de 
tota la història de l'Església. Amb 
una mica de sort, Benet XVI pot se
guir una trajectòria semblant i do
nar-nos una sorpresa. Això essent 
extraordinàriament optimistes. 

Darrerament, hem pogut 
llegir alguns articles en què s'afirma 
que I' estratègia actual de la dreta 
espanyola és colpista, idèntica a 

l'expressada pels sectors que varen propiciar el cop 
d'estat de 1936. Jo hi estic totalment d'acord i compartesc 
l'anàlisi. Les diferències només les veiem en els models 
de les ulleres o en la forma de tall dels bigotis; la ideologia 
i els estils són quasi idèntics: confrontació sistemàtica, 
estratègia insidiosa, enarborament cec de consignes sense 
la més petita anàlisi crítica. L'ultradreta s'ha fet forta 
dins el PP i encara més des que Aznar va perdre les 
eleccions. Sempre han estat entre la desestabilització i 
el colpisme i només els agrada la democràcia si tenen 
majoria absoluta. No són demòcrates i per això va durar 
tants d'anys el franquisme, un règim alimentat i sostingut 
per una pmt impmtant d'espanyols que són els que ara 
formen el gruix del PP, els feixistes que eren i són legió. 
I si trobau que exager, sintonitzau algun dia la COPE, 
concretament el programa "La mañana" de l'ultra 
Jiménez Losantos. Si l' escoltau, als més vells vos 
semblarà sentir en Serrano Suñer fent proclames feixistes 
a l'any 36 des de la ràdio de Sevilla. Aquest senyor s 'ha 
convertit en el locutor "campeador", defensor de 
1' extrema dreta del PP i estigma de qualsevol que es 
mogui un centímetre a 1' esquerra de "Don Pelayo". Ell 
és des de fa temps, amb la benedicció de la Conferència 
Episcopal, el braç parlat de la dreta "carpetovetònica" 
més reaccionària i immobilista. Des de la seva trona pre
dica el colpisme i 1' odi que els seus inspiradors del PP li 
inculquen. És per això, per la seva actitud colpista provada 
(la COPE), per la seva exaltació de la violència mitjançant 
del suport a 1' anterior règim totalitari franquista (Funda
ClOn Francisco Franco), per la seva actitud 
antidemocràtica provada (vídeo de la FAES) i per la seva 
grolleria, mala educació i poc respecte cap a les 
institucions democràtiques espanyoles (plenaris del 
Congrés dels Diputats; crida a la desobediència civil) 
crec que hi ha motius més que suficients per a aplicar
los la seva llei de partits polítics i procedir a la seva 
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il·legalització. Amb aquest personal, els l"""":'"""'"'ir"""-..~111!""'-=:;;¡¡;:;:-:-;::-----: contents. Però pens que el 
caràcter dialogant que vol impreg
nar en Zapatero i que sens dubte 
donarà més bons resultats que el 
caràcter Aznar, ha d'anar 

espanyols formen, de cada dia més, un país 
del tercer món, amb una classe política 
retrògada i intolerant. De cap manera es pot 
avançar cap a la modernitat social i política. 

Fa poc més d'un mes, el tarannà Zapatero ens va 
visitar de la mà de la senyora vicepresidenta De La Vega. 
Vull aclarir que he estat estudiant aquest tarannà i he 
descobert que n'hi ha de dos tipus: l'A i el B. Aquí va 
aplicar el tarannà A, que és el d'escoltar, no discutir i dir 
que sí a tot. En la reunió que De La Vega va tenir amb el 
president Matas, li va prometre desenvolupar el REB, 
millorar el finançament de la sanitat i negociar un nou 
conveni de carreteres. Fins aquí molt bé, sens dubte que 
de totes aquestes promeses Balears en sortiria molt bene
ficiada i hem d'estar contents. Però vull emfasitzar que 
durant el govern del Pacte de Progrés, el PP mai va 
prometre res als nostres governants, sinó més aviat el 
contrari, ens va dur cinc lleis autonòmiques al Tribunal 
Constitucional, cap diner ni un per a carreteres i ferrocarril 
i un llarg etc. que no cal recordar per no avorrir els lectors. 
Acte seguit, De La Vega es va reunir amb el nostre estimat 
i benvolgut sector hoteler i també li va prometre estudiar 
totes les seves peticions. Fins aquí perfecte: si el nostre 
turisme va bé, nosaltres també anirem bé, podem estar 

COMUNICAT 
CONF~PESCADORS 

De tots és conegut el conflicte que a començament 
del mes d'abril es va originar entre pescadors i peixaters, 
derivat del sistema de comercialització del peix a la llotja de 
Palma. Aquest conflicte s'havia anat congriant d'ençà que 
el sistema electrònic de subhasta va substituir l'ancestral 
sistema de compra-venda directa per mitjà de les "patro
nes". Poden asseguar que no és un enfrontament desitjat per 
nosaltres els pescadors i, per tant, ens alegram que s'hagi 
iniciat un procés de negociació i que, mentrestant, la normalitat 
hagi tornat a la llotja. 

Volem donar les gràcies a totes aquelles persones 
que, durant els difícils dies en què la venda a la llotja de 
Palma es va paralitzar, ens varen fer costat i ens donaren el 
seu suport. Foren molts els qui s'acostaren al moll de Cala 
Rajada en aquells dies i això ens va permetre treure el 
producte si no amb normalitat si almanco de manera 
satisfactòria. També volem donar les gràcies a les peixateries 
locals, per la comprensió mostrada durant el conflicte, ja 
que d'alguna manera aquella situació afectava els seus 
interessos. 

No ens queda sinó manifestar que esperam que es 
trobi una situació definitiva i satisfactòria per a totes les 
parts implicades. 

· acompanyat d'un recordatori que 
faci empegueir, si és que tenen vergonya, els demandants 
de torn, en aquests cas els hotelers i el PP balear. Per 
ventura De La Vega els va recordar, als hotelers, les ame
naces de mort d'un dels seus associats a l'ex-conseller 
socialista Celestí Alomar? O l'agressiva i amenaçadora 
campanya antiecotaxa de tot el sector; les seves mentides, 
falsedats, insults i mangarrufes; la seva alineació amb el 
PP; el seu suport incondicional durant la campanya electo
ral , etc? O és que els hotelers ja no se'n recorden de tot el 
mal que varen fer deliberadament i amb tota intencionalitat 
a la imatge de Mallorca i de Balears només per fer fora el 
govern progressista? Totes aquestes qüestions haurien 
d'estar dins la llista de greuges que la Sra. De La Vega els 
hauria d'haver recordat als hotelers , no per retreure'ls-ho 
-tanmateix el mal ja està fet- sinó per fer-los veure que 
encara que sap com són mai actuarà com ells. El llistó de 
l'ètica, la dignitat, la justícia i I' equitat el tenen una mica 
més alt. El pla tarannà B l'estan aplicant al País Basc i, 
evidentment, no és tan simpàtic ni permissiu com I' A. 

Felip Esteva Castro 

Llata en joies 
Un procés de creació artesanal 

Art en joies-taller de joieria 
13 al 15 de maig (Mercat Medieval) 

i 21 al22 de maig 
Can Creu d'Inca 

L'obra de palma a Capdepera 
Exposició 

Inauguració dia 7 de maig a els 20 h. 
Teatre Municipal 

carrer I'Agulla,26. Cala Rajada 
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PLENS D'HISTÒRIES 
Crònica ordinària de dia 6 d'abril de 2005 

Aquest ple ordinari va batre tots els rècords 
de durada, ni més ni manco que tres hores i mitja de 
bombardeig continuat a l'equip de govern. En Toni 
Muntaner no hi va assistir, i per tant hi mancava un 
bon al·licient per a l'entreteniment. Les seves 
sortides de to i els disbarats que pot arribar a dir 
animen la vetllada. Però bé, el ple es va desenvolupar 
com quasi cada ordinari: molt avorrit i sense massa 
ensurts. Vull destacar la insistència del PSM en la 
millora dels serveis sanitaris del poble, amb la 
presentació de dues mocions: una per a la implantació 
del servei de rehabilitació i 1' altra per demanar un 
pediatra; les dues foren aprovades per unanimitat i 
com deveu saber això ja ha començat a donar fruits 
en froma d'ampliació de la plantilla dels nostres cen
tres sanitaris. 

En la sessió de control, en Pep Serra va 
començar el torn de precs i preguntes, de les quals 
vull destacar la insistència sobre la inexistent políti
ca turística de 1' equip de govern. En Pep va acusar
lo de no haver fet res durant aquests dos anys i ho 
va fer amb molta de raó. Però no hagués estat de 
més recordar al PP gràcies a qui varen treure els 
quatre regidors que li ha permès tenir la batlia. O no 
varen ser els hotelers, amb la seva campanya de 
mentides, xantatges i pressions que varen fer possible 
que el PP, partit que mai havia pintat un pebre dins 
el nostre municipi, guanyàs aquí i a la Comunitat 
Autònoma. Doncs ara, com a mínim, a 
tornar-los el favor. La política turística ha 
de ser prioritària en el nostre municipi. 
També va demanar per la comissió de 
festes, cosa que na Maribel va contestar 
dient que de moment, de comissió, res de 
res. De la guarderia tampoc en saben res, 
com de tantes altres qüestions d'interès 
per al poble, però que a ells semblen 
llenegar-los. En Pep va fer un total de 
vint-i-set preguntes. Les respostes: de -.....:n 
tràmit, per sortir del pas, poc interès i molt 
poca implicació. 

En Fernando, com sempre, va fer 
molt poques preguntes (dues) però una 
d'elles va donar animació als presents. Va 
acusar en Mateu Melis d'haver adjudicat 
a dit dues places de netejadores del -._~~~::.-..--.. 

col·legi s' Auba. Amb la confirmació com a resposta, 
en Fernando va demanar la dimissió d'en Mateu i 
I' assumpció de responsabilitats per part del bati e, així 
com la creació d'una comissió d'investigació que 
aclareixi aquesta qüestió i l'adjudicació, també a dit, 
del bar del Poliesportiu. Si és així, i sembla que ho 
és, només podem dir que en Mateu s'ha begut el seny 
i que no és digne del càrrec que ostenta, no ja per la 
irregularitat realitzada, sinó per la poca sensibilitat i 
manca de lògica i ètica demostrada. No estaria gens 
malament que dimitís com a regidor, està demostrant 
que no serveix. 

De les trenta-tres preguntes realitzades per 
Mateu Garau, del PSM, vull destacar el marcatge a 
les qüestions referents a I' enllumenat públic. Es va 
queixar del deficient servei que tenim darrerament 
al municipi. Molts punts de llum apagats i un servei 
nocturn de reparació desaparegut. Per què aquesta 
desaparició que tant afecta el bon funcionament del 
nostre enllumenat?: resposta ambígua, imprecisa i 
gens aclaridora; hem d'esperar al nou plec de 
condicions. També va demanar pel cost del 
manteniment de l'enllumenat de Nadal, que ens va 
costar 10.961,98 euro s, segons factura presentada 
per Electro Hidràulica. Aquesta quantitat represen
ta més d'un milió i mig de pessetes, una barbaritat si 
tenim en compte la poca il-luminació nadalenca que 
adorna els nostres carrers. Convendria aclarir bé per 



opinió 

uè s'ha canviat d'empresa elèctrica quan la que 
teníem abans donava tan bons resultats. Hi tendran 
res a veure les afiliacions polítiques dels empresaris? 
En Mateu també va recordar al batle les denúncies 
que feia quan estava a la oposició. En aquest sentit 
li va retreure que els contenidors de fems continuen 
oberts, igual que quan ell ho denunciava. També li 
recordà la insistència que ell feia sobre l'ús de 
l'antiga oficina municipal i que ara, essent-ne el res
ponsable, continua igual. Ja que s'aconsegueixen 
poques millores amb el torn de precs i preguntes, no 
està malament que se'ls vagi recordant , als de l ' equip 
de governT les reivindicacions que feien quan estaven 
a I' oposició donant matadura als qui comandaven . 
Així tal vegada podran regular millor els seus nivells 
de coherència i demagògia. 

Na Maria Ort s d'EU, per ser I a darrera, 
sempre juga amb desavantatge. La majoria de pre
guntes que fa ja les hi han trepitjades els companys 
que han intervingut anteriorment. Destacaré la pre
gunta sobre la guarderia de Cala Rajada, demanant 
si s'obrirà durant aquesta legislatura. Na Maribel 
Vives li va respondre que aquesta és la intenció que 
es té. Vull recordar que aquesta intenció fa mil anys 
que existeix, però que de moment només és una 
intenció. Els nins de Cala Rajada no poden anar a 
una intenció pequè els guardin, necessiten un espai 
físic, adequat a les seves necessitats i amb personal 
qualificat, així es que deixem-nos anar d'intencions 

Fisioterapia 

LLUM 
el Llum 6 
Capdepera 

Telèfons 

Ara pots fer la teva 
reabilitació, en el 
nostre centre amb les 
següents 
assegurances 
privades: 

- Agrupación Mutua 
- ASISA 
- DKV 
- Femenias 
- Mútua General de 
Catalunya 
- Novomedic 
- Sanitas 
- Sersanet-Axa 
- Vitalicio 

971 819 308 Daniela i Urs 
669 799 620 Schwendimann 
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i posem-nos a fer feina seriosament i de valent per 
aconseguir aquesta eterna reivindicació, tot el demés 
és comèdia i ganes de marejar la perdiu. També va 
demanar per l'ocupació de la via pública, per 
l'enllumenat, pels habitatges socials i per quasi tot 
el que demana plenari rere plenari sense que se li 
faci ni punyetera cas, com a tots els altres. Per aca
bar, na Maria va incidir en la manca de projecte de 
l'equip de govern, acusant-lo de continuïsta i de fer 
el mateix que criticava quan estava a l'oposició . He 
de dir que na Maria va batre el rècord de preguntes: 
trenta-cinc. 

Aquestes tres hores i mitja i noranta-set pre
guntes demostren clarament que la petició que en el 
seu moment feren PSM i EU referent a la 
convocatòria d'un ple ordinari cada mes era justifi
cada i racional. 

C.B.F. 

Capdepera en els 
Initjans de comunicació 

- Font de sa Cala. "Diario de Mallorca" publicà 
un extens reportatge, a una secció que dedica a les 
empreses de Mallorca, sobre la ciutat de vacances Font 
de sa Cala. A més d'una entrevista amb Anloni Moll 
"Miquelet", es donaren a conèixer les instal·lacions i 
les obres de millora que s'han fet en el recinte hoteler. 
Hi havia una foto curiosa, de quan I' actual "beach club" 
era el càmping de sa Font de Sa Cala. 

- Roma.Enmig de l'allau de notícies al voltant de la 
mort del Papa Joan Pau IIi de l'elecció del nou Sant 
Pare, Benet XVI, poguérem llegir a "Ultima Hora" 
una entrevista a Bernat Nadal, el prevere de Cala Ra
jada que estudia Dret Canònic a la Pontificia Universitat 
Gregoriana de Roma. En l'entrevista explicà les seves 
impressions al voltant dels esdeveniments del Vaticà 
d'aquells dies. 

-Dia 17 d'abril. "Ultima Hora" publicava un extens 
reportatge sobre 1' any de la llata a Capdepera. 

- Canvi de nom. La carretera Palma-Cala Rajada, 
que fins ara estava retolada amb les lletres C-715 
passarà a anomenar-se Ma-15. El Consell de Mallorca 
ha decidit canviar el nom de totes les carreteres de 
l'illa. 

- 5 de maig. Tota la premsa es fa ressò de la reunió 
que els grups de l'oposició de l'Ajuntament de 
Capdepera varen mantenir i en què es va plantejar la 
possibilitat de presentar una moció de censura al batle 
Joan Ferrer, davant el que qualifiquen d'inoperància de 
1' equip de govern. 



col·la bo ració 

q~t PREM~AFORANADEMALLORCA 
Unes altres 

matances 
De Pesavi 

Cala Millor 7 

m olt enfora ja estam d'aquelles matances de 
primer quan abans del sol sortir en algun carrer del poble se 
sentia grunyir un porc, era el temps de matances. 
Les matances eren una festa familiar, on hi prenien part des 
dels membres de la casa fins als parents més llunyans, i els 
amics més propers. 

-Sr. mestre, demà no vendré a escola, perquè a ca 
nostra maten el porc, i feim les matances. El mestre baixava 
el cap, perquè aquelles paraules d'aquell al·lot eren 
inapel·lables, no es podien contradir, això sí, el mestre era 
quasi sempre recompensat, no li faltava el present, unes 
tallades de llom o de carn magra que el mateix alumne es 
cuidava de dur-li. 

A més de ser un dia de feina, també era un dia de 
bauxa, cada moment sortia una excusa perquè la madona de 
la casa tragués la botella de mesclat, i el plat de figues 
seques per celebrar-ho. 

L'al·lotimea era la que es divertia més. Els majors 
perquè no els molestassin per dintre la casa els enviaven a 
jugar pels carrers, fent taringues o bé rotllanes cantaven 
cançons per fer gresca i bauxa, uns penjaven la cua del porc 
a la gent que passava, perquè s'adonassin que a la casa seva 
feien matances, uns altres encenien "mistos" de fer pets, 
ratllant les façanes de les cases. 

"Mistos" de fer pets/ "mistos" de fumar,/ ses 
al·lotes guapes/ volen festejar./ "Mistos" de fer pets/ "mistos" 
de fumar/ ses al-Iotes lletges/ es volen casar./ Matancera, 
culera, culot/ mal menjassis xerigot,/ compixat de somera./ 

Assessoria Fiscal 
i comptable 

Magdalena Maria Fernandez 
Llicenciada en Ciències Econòmiques i Empresanals 

CALA RAJADA 

Almirante Cervera,22 
Tel i Fax: 971 5645 51 

ARTÀ 

Costa i Llobera, 55 
Tel:835049 fax 564551 
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Tu que ho voldries ser i no ho ets./ Quan jo ho seré tu no 
ho seràs/ mal menjassis faves pelades. 
I aquí unes altres, més amoroses fent al·lusió a aquells 
davantalets tan característics, que es posaven les nines els 
dies de les matances, solien ser la majoria blancs amb unes 
retxes de colors verticals. 
Matancereta/ que ets de guapeta,/ un davantalet/ i una 
faldeta./ Matancerota/ que ets de lletjota/ un davantelot/ 
i una randota. 

El sopar del vespre solia ser el que es deia el plat 
fort, no li faltava un bon arròs brut, casolà, i parlem del plat 
dolç que es podien llepar els dits, uns melons que es 
guardaven per dins el graner ho acabaven de confitar. Tot 
això anava en consonància, amb els quals duien la vetllada, 
la seva imaginació discorria prou per fer riure i pasar-ho 
bé, a costa de qualsevol. 

Un dels jocs que se solia fer a més del caliuet i 
molts d'altres, és aquell on es triava una dona, per tant 
matancera, amb un bon cul, on se li penjava a la corretja 
un paper o un pedaç, i a darrera hi anava un home amb un 
llum d'oli. Es tractava que anant al compàs de la música 
l'home volia encendre el paper i la dona amb unes bones 
remenades l'hi havia d'apagar. Aquí les rialles no podien 
ser més fresques i sentides. 

Només resta dir que al final de la festa la madona 
de la casa repartia una grapadeta d'ametlles i faves 
torrades a cada un. Un bon "Que molts d'anys", i fins 
l'any que ve. 

Avui en dia com es pot veure les matances han 
canviat, fins i tot el seu nom vertader, s 'ha reduït en sols: 
tal dia, matam el porc. Se solen fer també en comunitat, 
sense porc, com les de 1' altre dia per la tercera edad. 

Malgrat 1' arròs brut i la cassola no tingueren res 
per criticar, millor impossible, 1' enhorabona més sincera 
per a les cuineres i organitzadors. Per ca s'Hereu un altre 
dinar de matances, i pernaMonjaquatre o cinc matrimonis 
benavinguts com cada any, també volen matar un porc, 
quan surti aquest article a la llum, segurament ja tindran les 
sobrassades penjades, sols falta que no tomin blanques. 
Josep M. Llompart ja deia que la tradició no pot ser mai, 
una cosa encarcarada, immòbil, immodificada. Si arriba 
en aquest punt, la tradició deixa de ser-ho i esdevé més o 
menys, arqueològica. Ben altrament la cultura tradicional 
popular, quan ho és de bo, viu amb el temps, s'adapta als 
canvis sociològics i espirituals del poble que la produeix. 
Segons aquestes quatre ratlles, copiades d'aquesta 
anomenada personalitat, no ens estranyem si avui en dia 
ja es fan matances sense sentir grunyir el porc. Si les 
gatoves ja no fan falta, si el ribell de donar la sang ja no és 
aquell de test envernissat. No s'enfaden amb els al-lots 
perquè no n'hi ha cap, són a escola. Les matances d'avui 
són un dia qualsevol. 



col·laboració 

L 'equip de govern municipal ha 

fet arribar als majors de 60 anys 

un full propagandístic per felicitar-se i 

mostrar la seva gran satisfacció per 

haver aconseguit importants infraes

tructures, a saber, el projecte d'una 

residència per a persones majors. 

Si de passada pretenien compartir 

informació, aclarir dubtes, convèncer i 

tranquil·litzar la població, no ho sabem i 

tampoc ens importa. D'entrada han 

sentenciat que donar un solar a una 

empresa privada no té cost. I que la 

residència és la millor de l'illa (i si volem, 

la pus bella del món) cosa que 

comprovarem quan l'edifici tengui el 

final d'obra i estigui en funcionament, i 

com que no hem vist els plànols ni la 

memòria explicativa de la gestió, és 

qüestió de fe creure tals afirmacions. , 

Fonamentats en precedents tan 

formidables, proposam que vagin 

repartint fulls volanders en els que se'ns 

digui com són d'extraordinàries les 

futures inversions que pensen 

escometre, sense parar en barres en la 

utilització d'adjectius d'alabança, 

glorificació, congratulació i d'auto

bombo en general, i sense parar esment 

en els costos que, per descomptat, son 

zero. 

CANÇONS POPULARS 

Oh pobra garbaionera! 
cada any li fan ets entorns; 
d'estiu li cu ien ses pau mes 

i d'hivern es garbaions. 

Jo m'és seguit cuir vaumes 
per fer madurar ets inflons; 

per falta de garbaions, 
al.lotes, roegam paumes. 

Un temps vèiem al.lotetes 
que jugaven p' es carrer, 

i ara j a les fan fer 
ventadors i senaietes, 

i, si guanyen tres pessetes, 
es diumenge cauran bé. 

CXMPRI 

BONO S 
IE 

L' ESTAT 

29 



comunicats 

Ca ses Monges 

Maria Orts Rodríguez, regidora i portveu munici
pal del grup d'Esquerra Unida -Els Verds a l'Ajuntament 
de Capdepera es dirigeix a vos i: 

EXPOSA 

Que al carrer Gomez Ulla de Capdepera es troba 
ubicat des de 1891 (any en que es va construir) el 
convent de monges franciscanes. Aquest convent 
va ser construït al seu dia amb I' ajuda econòmica 
i humana dels veïns d'aquesta vil·la. Durant cent 
quinze anys aquest convent ha format part de 
l'historia de Capdepera essent un dels edificis més 
reconegut per tots els ciutadans del nostre poble 
tant majors com a joves. 
Que, a dia d'avui, el convent s'ha venut a una em
presa forana i I' Ajuntament de Capdepera ha 
concedit una llicencia per a la seva demolició que 
podria començar a finals de mes. 
Que l'Ajuntament de Capdepera no te cap catàleg, 
ni aprovat ni en redacció, d'edificis singulars del 
municipi de Capdepera. Igualment, a les NNSS 
no s'especifica cap edifici protegit, per tant, ens 
trobem a nivell municipal amb un desert en quant 
a la protecció patrimonial. 
Que ens dirigim al Consell Insular de Mallorca com 
a responsable de la preservació del patrimoni cul
tural de l'illa de Mallorca. 
Que hi ha molt de material descriptiu del convent 
però que degut a la urgència de la causa no s'ha 
pogut recopilar. Tot i així, adjuntem algunes fotos i 
documents que hem pogut trobar. 

DEMANA 

De manera urgent i de forma immediata la 
intervenció del CIM com a responsable de la 
preservació del patrimoni de l'illa de Mallorca. 
Que el departament de patrimoni del CIM avaluï 
I' importància de I' edifici i la conveniència de la 
seva protecció, a traves de la figura de Bé 
d'Interès Cultural, de bé catalogat o de qualsevol 
altre figura que el preservi. 

Capdepera, 19 d'abril de 2005. 

AL'ATENCIÓDELCONSEI I EREXECUTIU 
D'URBANISME I PATRIMONI. 

SR. BARTOMEU VICENS. 
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Nota de premsa 
de UCAP-UM,PSOE,PSM-EN iEU-EV 

de Capdepera 

L'oposició sol-licita una comissió sobre les 
irregularitats en les contractacions i concessions per 
part del regidor de cultura 

Els grups de l'oposició a l'Ajuntament de 
Capdepera, UCAP-UM, PSOE, PSM-EN I EU-EV, 
han sol-licitat la celebració d'una comissió informativa 
urgent al regidor de cultura, Mateu Melis (Es Grup) per 
parlar de les greus irresponsabilitats que ha comès pel 
que fa a la contractació de dues netejadores de les 
escoles i a la concessió del servei de bar del poliesportiu. 
Segons hem pogut comprovar, el regidor de cultura va 
contractar a dues persones sense fer cas de la bossa de 
feina que té l'Ajuntament pels casos d'urgència, com 
puguin ser les substitucions per malaltia. Per altra 
banda, dins del mes de febrer, el mateix regidor va 
explicar a I' oposició un projecte per dinamitzar el 
poliesportiu que passava per utilitzar el bar com a centre 
d'oci pels més joves. Sembla que es va oferir a unes 
persones la concessió del servei de bar durant uns anys, 
les quals ja han fet una gran inversió en l' acondicionament 
del recinte. 

Tols els grups de 1' oposició coincidieixen en 
denunciar les formes en què ha actuat el regidor de 
cultura, perquè a més, ara s'han acomiadat a les 
treballadores i a les persones que anaven a agafar el bar 
del poliesportiu se'ls ha dit que ja no ho poden fer, 
mesures que en cap moment va demanar I' oposició i 
ales quals en són contraris. Per tant, aquests són els 
principals perjudicats d'una mala actuació del regidor 
de cultura quan hi havia altres solucions al problema 
creat per ell mateix. A més, d'aquests f~ts, des de 
I' Equip de Govern, sen' està donant la culpa a I' oposició 
quan tot ha succeït per una greu irresponsabilitat del 
regidor. 



capdepera fa 20 anys 

Fa 20 anys, 
. ~ 

~ 
0° 52, abril1985 

~eia ... 
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folkloritzants. 
- Enguany ha estat cert allò de "sempre plou quan 

no hi ha escola". Després d'una collada de bon temps, el 
dematí del dia de l'Àngel va anar de brusca, espenyant 
aquesta festa que els darrers anys havia conegut un 
rellançament espectacular. 

Entrevistes 
El nostre interlocutor de l'abril de 1985 va ser]oan 

Domenge, en qualitat de president de I' Associació 
d'Hostaleria de Capdepera. D'aquella entrevista, en 
destacaríem aquestes manifestacions: Els recursos no són 
infinits i alguns d' ells ja són escassos, com apuntàveu. Tot 

En portada, fa 20 anys, llançàvem un "benvinguts" creixement especulatiu i indiscriminat no s'hauria de 
sense reserves als nostres visitants, en el començament permetre. Jo parlaria d' un creixement control::\t, capaçde 
d'una nova temporada turística. Un "ben vinguts" que, seguir mantenint o millorant el nivell de vida del nostre poble 
òbviament, refermam avui . ( ... )Per a mantenir la indústria turística en 

. ~un lloc de privilegi hauríem d'aixecar-nos 
Portalet ... - Lr- cada dia amb la intenció de millorar la 

En el llunyà abril de 1985, ens va ~.~~~::::;> -: ==···=-·--=-c·:---,. -· - nostra forma de ser. Nosaltres no fabricam 
sortir un d'aquells "portalets" esbojarrats _.-..J'V-.. . Al'; màquines, nosaltres tractam amb persa-
que feim adesiara. Presentàvem "Cap - ~ nes, i això implica una manera d'actuar 
Vermell" com un medicament per al molt concreta ( ... ) És més important no 
tractament de les infeccions causades per embrutat que haver de fer net; oferir, en 
tot tipus d'organismes susceptibles. Amb una paraula, una imatge agradable i 
tot, el que en destacaríem serien les acollidora. 
contraindicacions que advertíem: La re
vista pot causar alguns transtorns sense 
importància, com nàusees, diarrea, 
palpitacions, nerviosisme, pujades de sang, 
etc. No és recomanable que sia llegida per 
pacients de coneguda hipersensibilitat a 
1' humor, 1' alegria i elgoig. 

Grumallons 
Els entrevistats d'aquell mes foren 

el batle, Joan Pascual, i el nou regidor 
d'urbanisme, Xisco Terrassa . Ens parlaren, precisament, 
dels canvis produïts en la Comissió Permanent de 
l'Ajuntament i de temes puntuals com les aigües brutes de 
Vila Roja. 

Altres seccions 
La Sala. Extractes del Ple de 

l'Ajuntament. CV 
- Dècimes afuades. Es Pastor de son 
Perdiu 
- Per què? CV 
- Agenda de la Vila. CV 
- Història de Capdepera, Capítol XXV. 
Joan Salle ho Al::.anzom "Coll" 
- Monòleg amb l'estel de l'auba: 

N' arrissassa. Joan Rai 
- Materials per a I anostra història: El matrimoni civil. Pep 
Terrassa 
- La nostra pesca i la CEE. Jaume Fuster 
- Des del Castell amb amor. Cap Roig 

Plaça des Sitjar - El confés. Es xoric de son Xona 
- Amb motiu de la Setmana Santa, bona part dels - Esports. CV 

hotels de la zona han reobert les portes. Diuen que no ha 
vengut massa gent i que aquesta no serà una gran tempo-
rada sinó una temporada simplement regular. Alguns hotels 
encara ni han obert. 

- Segueix a bon ritme l'asfaltat dels carrers de 
Capdepera, acabant amb els clots, que no amb la pols. 

-L'Institut Social de la Marina, a la seu de la "Casa 
del Mar", ha clausurat recentment un curs de "corte" per 
a dones i filles de pescadors. Actualment sen' està impartint 
un de Patrons de Litoral de 2a i un de Salvament i Socorrisme. 

-Visibles. Ho són les obres de restauració que s'ha 
duit a terme a la Torre de sa Boira, del Castell. Això ja dóna 
goig de veure's. 

-Les dues parròquies locals celebraren la Setmana 
Santa dins un clima de recolliment i ret1exió, seguint en la 
línia de restar importància a les manifestacions exteriors i 

1)~ 

LI_jEVAN~f 
Articles de menatge 

Li feim la seva pintura, en 
qualsevol color, en cinc minuts 

carrer sa Serreta, 12 
07590 Cala Rajada 

telèfons. 971.818.945 
971.819.209 



la darrera 32 

FLORA NOSTRA 
Els endemismes dins el nostre municipi-

--------------------- - ------ per Felip Esteva Castro 

TÀXON: HYPERICUM BALEARICUM FAMÍLIA: HIPERICÀCIES 
NOM COMÚ: ESTEPA JOANA 
COMUNITAT: CL. ONONIDO-ROSMARINETEA. ASS. TEUCRIETUM SUBSPINOSI. 
TRANSICIÓ AL CNEORO-CERATONIETUM I AL CYCLAMINI-QUERCETUM lUCIS 

DESCRIPCIÓ DE LA PLANTA: Arbust molt esbrancat, sense 
pèls. Fulles .oblongues amb marge onat. Flors grogues, grans, amb els 
pètals irregulars. Estams nombrosos. Fruit molt aferradís. 

< 
./ 

FLORACIÓ: Maig Íjuliol, però es poden veure flors tot l'any / 
/ 

HABITAT: Vegetació herbàcia xerofítica. Es troba a molts llocs que \ 
difereixen en ex.Posició, substrat, pendent i altitud. Un poc aquí i allà. ~:\ 
DISTRIBUCIO: Balears (Mallorca, Menorca, Cabrera i Eivi ssa) L_ 

DISTRIBUCIÓ DINS EL MUNICIPI: Al nostre municipi l'he 
trobada abundantment a un coster de cala Mesquida, a prop del Freu, 
i als peus dels penyals abaix del Telègraf. Ja en menor quantitat, en els 
penya-segats-roquissars de la punta dels Cingles, fins la Talaia Nova., 
a na Llòbrega, puig de S'Àguila, puig Negre-Cova Negra, puig de ses 
Fites. Gairebé es troba per tot el municipi, però quasi sempre a partir 
dels 50-100 mtrs. d'altura 

OBSERVACIONS: S'emprava per socarrar els porcs a les 
matances. 


